
رئیس اتاق اصناف تهران مطرح کرد

ضرورت ساماندهی یارانه نان با رویکرد 
کارت ملی

رئیس اتاق اصنــاف تهران درباره چگونگی اصلاح 
یارانــه نــان و جایگزینــی روش های ســنتی با 
راهکارهای هدفمند، بر لزوم استفاده از کارت ملی 
به عنوان ابزاری بــرای توزیع عادلانه یارانه تأکید 
کرد و هشــدار داد: تکرار الگوی کارت های مجزا و 
تجربه های مشابه، چالش های جدیدی برای مردم 
و دولت ایجاد خواهد کرد.به گزارش ایســنا، یارانه 
آرد و نان به دلیل جایگاه ویژه نان در سبد مصرفی 
خانوارهای ایرانی، یکــی از موضوعات کلیدی در 
سیاست گذاری اقتصادی کشور است. دولت سالانه 

مبلــغ قابل توجهی، حدود ۲۵۰ هزار میلیارد تومان، به این بخش اختصاص می دهد تا نان به عنوان 
قوت غالب مردم با قیمت مناســب در دسترس باشد. با این حال، طرح هایی مانند هوشمندسازی 
یارانه آرد و نان که از ســال ۱۴۰۱ آغاز شده، با انتقادات و چالش هایی همراه بوده است. هدف این 
طرح، شفاف ســازی فرآیند تولید و توزیع نان، کاهش هدررفت منابع و تخصیص عادلانه یارانه بود، 
اما به نظر می رســد نتایج آن رضایت بخش نبوده اســت. محمدجواد کرمی - رئیس کارگروه آرد و 
نان اتاق اصناف ایران - در گفت وگو با ایسنا، انتقادات صریحی نسبت به طرح هوشمندسازی یارانه 
نان مطرح کرده اســت. به گفته کرمی، این طرح بــه دلیل نبود نظارت کافی موفق نبوده و نه تنها 
به عدالت در توزیع یارانه منجر نشــده، بلکه مردم، دولت و نانوایان را به طور همزمان ناراضی کرده 
است. او معتقد است که مدل فعلی تخصیص یارانه به آرد و نان، با نصب کارت خوان های هوشمند 
و پرداخت مابه التفاوت قیمت نان به نانوایان، مشکلات متعددی از جمله کم فروشی، گران فروشی و 
کاهش کیفیت نان را به دنبال داشته است. کرمی پیشنهاد داده که دولت به جای تخصیص یارانه به 
آرد، یارانه را مستقیماً به حساب خانوارها واریز کند. به گفته او، این مدل که در سال های ۱۳۸۹ تا 
۱۳۹۲ اجرا شده بود، تجربه ای موفق بود و می تواند با واقعی سازی قیمت نان، مصرف بهینه گندم را 
ترویج دهد، ضایعات را کاهش دهد و فضایی رقابتی برای بهبود کیفیت نان ایجاد کند. او تأکید کرده 
که با پرداخت مستقیم یارانه به مردم، نگرانی از افزایش قیمت نان برای مصرف کننده از بین می رود، 
زیرا مابه التفاوت قیمت نان یارانه ای و آزادپز به خانوارها پرداخت می شود. به عنوان مثال، اگر قیمت 
نان سنگک آزادپز ۱۷ هزار تومان باشد، این مابه التفاوت به صورت یارانه به مردم اختصاص می یابد.

در مجموع، دیدگاه کرمی نشان دهنده نیاز به بازنگری اساسی در سیاست های یارانه ای نان است. او 
معتقد اســت که تخصیص مستقیم یارانه به مردم، نه تنها شفافیت را افزایش می دهد، بلکه رضایت 
همه طرف های درگیر را به دنبال خواهد داشت. با این حال، تأخیر در اعلام نرخ های جدید و ادامه 
چالش هایی مانند ضایعات نان و تخلفات نانوایی ها نشــان می دهد که این موضوع همچنان نیازمند 
توجه جدی سیاست گذاران است.  حمیدرضا رستگار - رئیس اتاق اصناف تهران - در گفت وگویی 
با رادیو درباره چگونگی اصلاح یارانه نان و جایگزینی روش های ســنتی با راهکارهای هدفمند، بر 
لزوم استفاده از کارت ملی به عنوان ابزاری برای توزیع عادلانه یارانه تأکید کرد و هشدار داد: تکرار 
الگوی کارت های مجزا و تجربه های مشابه، چالش های جدیدی برای مردم و دولت ایجاد خواهد کرد.

رئیس اتاق اصناف تهران ضمن تشــریح ابعاد و چالش های فعلی نظام توزیع آرد و نان، اظهار کرد: 
نان همچنان قوت غالب اکثریت مردم ایران اســت و همانند آب، جزو ضروری ترین نیازهای جامعه 
به شــمار می رود. بنابراین تصمیم گیری در این حوزه باید ملی و همه جانبه باشد.وی افزود: یکی از 
مهم ترین مشکلات فعلی، قاچاق آرد، اسراف و تبدیل بخشی از آرد یارانه ای به خوراک دام یا خروج 
یارانه از دسترس مردم است. حتی قیمت نان خشک در بازار آزاد از نان مصرفی مردم گران تر شده و 
این پدیده نشان دهنده چندوجهی بودن بحران در این حوزه است.رستگار با اشاره به بحث مطرح شده 
درباره کارت نان، گفت: تجربه کارت سوخت نشان داد که اگر مدیریت درستی صورت نگیرد، افراد 
سودجو با برنامه ریزی و تخلف، منافع ملی را به خطر می اندازند. به همین خاطر ما معتقدیم به جای 
صدور کارت جدید، می توان از کارت ملی به عنوان ابزار شناسایی همه ایرانیان بهره گرفت؛ چراکه 
هــر ایرانی یک کارت ملی دارد و ضرورتی برای تعدد کارت ها وجود ندارد.رئیس اتاق اصناف تهران 
تأکید کرد: هدف اصلی دولت از پرداخت یارانه نان، حمایت از معیشــت مردم و تضمین دسترسی 
همه اقشار به نان با کیفیت و قیمت مناسب است. اما لازم است اجرای هرگونه سیاست جدید با دقت 
بالا و توجه به تجربه های گذشته باشد تا ضمن جلوگیری از فساد و قاچاق، بهره مندی واقعی مردم 
حفظ شــود. وی خاطرنشان کرد: اتحادیه های صنفی و اصناف آمادگی دارند در اجرای سامانه های 
هدفمند یارانه نان همکاری کنند. همچنین ســاماندهی مالکیت و نظارت دقیق تر بر نانوایی ها باید 
جدی گرفته شود تا پاسخگویی بیشتر و شفافیت در زنجیره تأمین حاصل شود.رستگار درباره اهمیت 
تصمیم گیری فوری مسئولان تصریح کرد: اصلاح نظام یارانه نان هم اکنون به یک دغدغه ملی بدل 
شده است و سازمان های متولی از جمله ستاد تنظیم بازار وزارت کشور، استانداری ها و فرمانداری ها 
باید هرچه سریع تر برای تعیین تکلیف این بخش تصمیم بگیرند.رئیس اتاق اصناف تهران در پایان 
گفت: بخشــی از مشــکلات به نانوایی های غیرمالک یا انتقال اختیار به افراد غیراصیل بازمی گردد 
که مستلزم ســاماندهی فوری است. امید است مردم هرچه سریع تر آثار مثبت این اصلاحات را در 

معیشت خود احساس کنند.

بازار لوازم خانگی درگیر رکود عمیقی شده است؛ به گونه ای که بسیاری از مشتریان به 
جای خرید محصولات جدید ترجیح می دهند لوازم خانگی قدیمی خود را تعمیر کنند.

به گزارش خبرنگار مهر، شــاخص مدیران خرید )شــامخ( خــرداد ۱۴۰۴ در گروه 
ماشین ســازی و لوازم خانگی نشان دهنده رکود عمیق در این بخش از صنعت کشور 
است. طبق آمار منتشر شده، شامخ این گروه به عدد ۳۴.۵ رسید که حاکی از وضعیت 
رکودی شدید در فعالیت های صنعتی است.شاخص میزان تولید محصولات به ۲۸.۴، 
میزان سفارشــات جدید به ۲۸.۰ و میزان اســتخدام نیروی انسانی به ۳۳.۴ کاهش 
یافته است؛ ارقامی که نمایانگر افت چشمگیر فعالیت ها در این صنعت هستند.اگرچه 
شــاخص سرعت انجام و تحویل سفارشات به ۵۳.۸ رسیده و بالاتر از مرز رکود است، 
اما این موضوع بیشــتر به دلیل نبود ســفارش و ظرفیت خالی خطوط تولید است و 
نمی تواند نشــانه بهبود تلقی شــود. موجودی مواد اولیه نیز با رقم ۴۲.۹ از تنگنای 
تأمین در این بخش خبر می دهد.افت تقاضای بی ســابقه کالاهای بادوام بررسی های 
میدانی خبرنگار مهر از بازارهای لوازم خانگی و گزارش های فعالان بازار نشان می دهد 
که صنعت لوازم خانگی، به عنوان یکی از صنایع سرمایه ای و بادوام کشور، در ماه های 
اخیر با کاهش بی سابقه تقاضا مواجه شده است. این افت تقاضا عمدتاً به دلیل مسائل 
سیاســی، نوسانات ارزی، تورم بالا و کاهش اعتماد مصرف کنندگان رخ داده است. در 
شرایط نااطمینانی اقتصادی، خانوارها خریدهای غیرضروری و بلندمدت را به تعویق 
می اندازند. کالاهایی مانند یخچال، ماشین لباسشویی، اجاق گاز و تلویزیون که از لوازم 
بادوام و گران قیمت هستند، از سبد مصرفی بسیاری از خانوارها حذف شده اند. حتی 
خانواده هایی که نیاز واقعی به تعویض یا خرید دارند، به دلیل افزایش هزینه ها، خرید 
را به تأخیر می اندازند. از ســویی دیگر بسیاری از مشتریان به جای خرید محصولات 
جدید، بــه گزینه های مقرون به صرفه تــر روی آورده و ترجیح می دهند لوازم خانگی 
قدیمی خود را تعمیر کنندبســیاری از مشتریان به جای خرید محصولات جدید، به 
گزینه های مقرون به صرفه تر روی آورده و ترجیح می دهند لوازم خانگی قدیمی خود را 
تعمیر کنند تا عمر مفید آنها را افزایش دهند. این روند نه تنها بر درآمد تولیدکنندگان 
و فروشــندگان تأثیر منفی گذاشته، بلکه باعث رشد بازار خدمات تعمیرات و قطعات 

یدکی شده است. نکته دیگری که از سوی فعالان صنعت لوازم خانگی مطرح می شود 
مربوط به افزایش بازگشــت چک های صادر شده توســط مشتریان است. بسیاری از 
خریدهایی که پیش تر با چک های مدت دار انجام می شــد، اکنون با عدم تأمین وجه 
مواجه شده اند که نقدشــوندگی بنگاه ها را کاهش داده و بحران نقدینگی را در میان 
تولیدکنندگان و فروشگاه ها تشدید کرده است. همچنین نظام اعتباری که در سال های 
گذشته محرک اصلی فروش بازار لوازم خانگی بود، اکنون به حالت نیمه تعطیل درآمده 
اســت. سخت گیری در اعطای تســهیلات و کاهش توان شبکه بانکی موجب کاهش 
محسوس فروش اقساطی شده که این امر نه تنها تقاضا را کاهش داده، بلکه کانال های 
ســنتی فروش را نیز ناکارآمد کرده است. فشــار دوگانه تولیدکنندگان مجموع این 
عوامل، همراه با افزایش هزینه تولید و کاهش قدرت خرید عمومی، فشار بی سابقه ای 
بر تولیدکنندگان وارد کرده است. فشار هم از سمت رکود بازار مصرف و هم از سمت 
افزایش هزینه های تولید، دوام و پایداری صنعت را به خطر انداخته اســت. بنابراین با 
توجه به تداوم رکود و کاهش نقدینگی، تولیدکنندگان در تلاش اند تاب آوری مالی و 
نیروی انسانی خود را حفظ کنند، اما کارشناسان هشدار می دهند ظرفیت تاب آوری 
شــرکت ها نهایتاً چند ماه دیگر پاسخگو خواهد بود. عدم اتخاذ سیاست های حمایتی 
فوری، خطر بیکاری و تعدیل گسترده نیرو را افزایش می دهد.باید توجه کرد که صنعت 
لوازم خانگی پس از صنعت ساختمان، دومین صنعت پراشتغال کشور است و تعمیق 
رکود در آن پیامدهای گسترده ای برای اشتغال و رفاه خانوارها خواهد داشت. حمایت 
از این صنعت نه تنها از منظر اقتصادی، بلکه از نظر تثبیت اجتماعی نیز ضروری است.

ضــرورت تدوین برنامه های فوری برای حفظ اشــتغال و تولید بــه گزارش مهر، در 
شرایطی که رکود و نااطمینانی اقتصادی به اوج خود رسیده است، صنعت لوازم خانگی 
به عنوان یکی از بازیگران مهم اقتصاد ملی نمی تواند از بحران مصون بماند. کارشناسان 
معتقدند ادامه فعالیت واحدهای تولیدی به سیاســت های کلان اقتصادی و اقدامات 
فوری دولت وابســته است. تدوین نقشــه راه راهبردی برای عبور از رکود، حمایت از 
تولید داخلی، تخصیص مناسب ارز، تسهیل تأمین مواد اولیه و ارائه تسهیلات مالی به 

واحدهای تولیدی، از مهم ترین اقدامات لازم در این زمینه است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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پیش بینی می شــود که آمریکا و چین در جریان مذاکرات تجاری که از روز جاری در اســتکهلم آغاز می شود، آتش بس تعرفه ای خود را به مدت ۹۰ روز دیگر، 
تمدید کنند.به گزارش ایسنا، روزنامه »ساوت چاینا مورنینگ پست«، یکشنبه به نقل از منابع آگاه، گزارش داد که تعلیق موقت اکثر تعرفه ها در ماه مه، قرار است 
در ۱۲ اوت )۲۱ مرداد( به پایان برسد.طبق گزارش این روزنامه، هر دو طرف از دور سوم مذاکرات، به جای پیگیری پیشرفت های فوری، برای تشریح مواضعشان 
در مورد مسائل حل نشده، از جمله نگرانی های آمریکا در مورد ظرفیت مازاد صنعتی چین، استفاده خواهند کرد.منابع آگاه اعلام کردند که هیچ یک از طرفین 
در طول تمدید، قصد اعمال تعرفه های جدید یا تشدید درگیری تجاری را ندارند. همچنین پیش بینی می شود پکن از واشنگتن در مورد تعرفه های ۲۰ درصدی 
اعمال شده بر کالاهای چینی در مارس در رابطه با نگرانی های فنتانیل، توضیح بخواهد.طبق گزارش اینوستینگ، دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا، یکشنبه 
گفت: آمریکا به توافق با چین، بسیار نزدیک است اما توضیح بیشتری نداد. روزنامه »پیپلز دیلی«  چین در سرمقاله یکشنبه نوشت که پکن، همچنان به حل 

اختلافات از طریق گفتگوی برابر و احترام متقابل، متعهد است.

www.sobh-eqtesad.ir

آتش بس تعرفه ای آمریکا و چین دوباره تمدید می شود

info@sobh-eqtesad.ir

رمزگشایی از معمای تامین 
هزینه های سرسام آور ماشین 

کشتار رژیم صهیونیستی

طی ۲ ســال گذشته رژیم صهیونیستی جنگ های مختلفی را در جبهه های 
گوناگون شــروع کرده و ســوال اینجاســت که پول مورد نیاز برای تأمین 
هزینه های ارتش این رژیم از کجا آمده اســت.به گــزارش خبرنگار مهر، از 
روز ۷ اکتبــر ســال ۲۰۲۳ و آغاز درگیری رژیم صهیونیســتی با نیروهای 
مقاومت فلسطینی، رژیم صهیونیستی میلیاردها دلار برای سرپا نگهداشتن 
ماشــین جنگ و جنایت خود هزینه کرده اســت.از زمان تشدید تنش های 
رژیم صهیونیســتی به خصوص پس از درگیر شــدن با حزب الله و باز شدن 
پای یمنی ها به مقابله با صهیونیســت ها همواره این ســوال مطرح بوده که 
رژیم اســرائیل پول کشــتار مردم مظلوم فلسطین و حمله به لبنان و حتی 
جنگ با ایران را از کجا می آورد؟.رژیم صهیونیســتی از زمان ورود به باریکه 
غزه همواره نســل کشی مردم این منطقه را در دستور کار قرار داده و حتی 
عملیات خود علیه فلســطینی ها را به مناطقــی در کرانه باختری از جمله 
شهرهای نابلوس، تولکرم و جنین گسترش داده است .به گزارش تروث اوت، 
این رژیم در کنار ادامه عملیات در مناطق فلسطینی نشین، به تشدید تنش 
بــا لبنان پرداخته و به ســوریه و یمن نیز حمله کرده اســت؛ در کنار همه 
اینها رژیم صهیونیســتی با ایران نیز درگیر شده و برای مقابله با هر موشک 
ایرانی میلیون ها دلار هزینه کرده اســت.همه اینها بدون داشتن یک شبکه 
بین المللی پیچیده تأمین مالی غیر ممکن بوده اســت.رژیم صهیونیستی با 
حمایت تمام قد آمریکا، در پرهزینه ترین و سخت ترین دوره تاریخ موجودیتی 
خود قرار داشــته و حتی پیش از جنگ با ایران، به خاطر تداوم نسلی کشی 
در غزه هزینه های نظامی این رژیم ۶۵ درصد افزایش یافته و به ۴۶.۵ میلیارد 
دلار در سال ۲۰۲۴ رسیده بود. این رقم بیشترین افزایش هزینه های نظامی 
برای رژیم صهیونیســتی از زمان جنگ ۶ روزه با اعراب در ســال ۱۹۶۷ تا 
کنون به شمار می رود.در حال حاضر سهم هزینه های نظامی از تولید ناخالص 
داخلی رژیم صهیونیســتی به ۸.۸ درصد رســیده که از این منظر رتبه دوم 
را در جهان نصیب این رژیم کرده اســت.در ماه مارس هم کنســت بودجه 
۱۰۹.۸ میلیارد شــکلی، برابر با ۲۹.۹ میلیــارد دلار، را برای فعالیت نظامی 
رژیم صهیونیستی تصویب کرد که بالاترین میزان در تاریخ حیات این رژیم 
کودک کش محسوب می شود.به طور کلی توان نظامی همواره به منابع مالی 
برای فعالیت های خود وابســته بوده و بدون آنها هیچ ماشــین جنگی توان 
تأمین هزینه های هنگفت مورد نیاز را ندارد.رژیم صهیونیســتی برای تأمین 
این هزینه ها یک ساختار مالی فرامرزی و چند وجهی ترتیب داده و در واقع 
هزینه هــای نظامی خود را به یک دارایی تبدیل کرده اســت.در این چرخه، 
درگیری های نظامی به افزایش بدهی عمومی رژیم صهیونیستی منجر شده 
و این رژیم این بدهی ها را در قالب اوراق قرضه به سرمایه گذاران بین المللی 
واگذار کرده و پول آن را گرفته و دوباره خرج ماشین کشتار خود می کند.نکته 
جالب اینکه در این بین بانک های بین المللی نقش واسطه را ایفا کرده و نه 
تنها به صورت خاموش در این اوراق سرمایه گذاری می کنند و یا خرید آنها را 
به سرمایه گذاران توصیه می کنند، بلکه اصل سرمایه این اوراق برای سرمایه 
گذاران را که در نسل کشی مردم بی گناه غزه یا حمله به دیگر کشورها مورد 
اســتفاده قرار می گیرد را تضمین هم می کنند. آمارهای موجود حاکی از آن 
اســت که رژیم صهیونیستی از اکتبر سال ۲۰۲۳ تا ژانویه سال جاری، ۱۹.۴ 

میلیارد دلار از محل فروش اوراق قرضه منابع مالی کسب کرده است.

سردرگمی زائران برای 
دریافت ارز اربعین از 

سامانه های غیرحضوری ۴ 
بانک

با آغــاز فروش ارز اربعین از ســوی ۴ بانک عامل، زائران در اســتفاده 
از ســامانه های غیرحضوری بــا اختلال ها و خطاهــای متعددی مواجه 
شــده اند؛ موضوعی که نارضایتی برخی از متقاضیان را به همراه داشــته 
اســت.به گزارش خبرنگار مهر، بانک مرکــزی در تاریخ ۲۲ تیر ۱۴۰۴، 
دســتورالعمل »ترتیبات تأمین و فروش ارز به زائرین اربعین حســینی 
)ع( در ســال ۱۴۰۴« را ابلاغ کرد. طبق این دســتورالعمل، فروش ارز 
اربعین از روز شــنبه ۴ مرداد مــاه تا ۲۲ مرداد ماه، از طریق چهار بانک 
ملی، تجارت، صادرات و پســت بانک انجام می شود. با وجود تسهیلاتی 
چون ثبت نام و دریافت غیرحضوری ارز، زائران در استفاده از سامانه های 
این بانک ها با مشــکلات جدی مواجه شده اند.اختلال در اپلیکیشن ها و 
سامانه های بانک هابانک مرکزی و بانک های عامل تاکید کردند که علاوه 
بر روش حضوری، زائران می توانند از طریق اپلیکیشــن ها و سامانه های 
معرفی شــده اقــدام به ثبت نام و خریــد ارز کنند. بر این اســاس بانک 
ملی و پســت بانک از طریق اپلیکیشــن »بله«، بانک تجارت با ســامانه 
اختصاصی ارز اربعین و بانک صادرات با اپلیکیشــن »سپینو« این امکان 
را فراهم کرده اســت.اما بررســی ها و گزارش های مردمی نشان می دهد 
این ســامانه ها در عمل با خطاهای فنی و محدودیت هایی همراه بوده اند.

خطای سامانه ســنا در »بله«کاربران اپلیکیشن »بله« که برای دریافت 
ارز بــه آن مراجعــه کرده اند، در گام نهایی با پیامی مواجه شــده اند که 
می گوید: »خطایی در ارتباط با ســامانه سنا رخ داده است، مدتی دیگر 
تلاش کنید«. تکرار تلاش در زمان های مختلف نیز نتوانســته مشــکل 
را برطرف کند و پاســخ پشــتیبانی آنلاین نیز صرفاً تکرار همین توصیه 
بوده اســت.خطای تأیید نشدن کد سماح در سامانه بانک تجارت برخی 
کاربران ســامانه بانک تجــارت با خطای »کد ســماح دریافتی در حال 
حاضر مــورد تأیید بانک مرکزی نیســت، لطفاً یک ســاعت دیگر وارد 
سامانه شوید« مواجه شده اند. با این که برخی زائران بارها مراجعه مجدد 
داشته اند، خطا پابرجا بوده است.اختلال در اپلیکیشن سپینوی صادرات 
در اپلیکیشن »سپینو« متعلق به بانک صادرات، حتی بعد از به روزرسانی 
برخی کاربران پس از عبور از مرحله ورود، هنگام پرداخت وجه با خطای 
دیگری مواجه شــده اند که می گوید: »به دلیل عدم خروج از کشــور در 
ســال گذشته، ثبت تقاضای مجدد در این سرفصل در سال جاری مقدور 
نمی باشــد«. این در حالی است که به روزرســانی اپلیکیشن نیز در گام 

اولیه ورود به آن انجام شده است.

گزیده خبر

بقائی: موضوعات دفاعی ایران غیرقابل مذاکره بوده و خارج از دستور کار است

ظرفیت ۱۲ میلیارد دلاری 
صادرات ایران به بازار اوراسیا

تقریبا تمام واحدهای فولادی تعطیل 
شده اند؛ جلوی قطعی برق سبز گرفته شد

اتحادیه اقتصادی اوراســیا در سال ۲۰۲۴ بیش از ۳۱۱ میلیارد دلار واردات داشته و ایران 
حداقل ۱۲ میلیــارد دلار ظرفیت صادراتی به این بازار دارد.بــه گزارش خبرگزاری مهر، 
موافقتنامه تجارت آزاد ایران با اتحادیه اقتصادی اوراســیا از ۲۵ اردیبهشت ماه اجرایی شد 
و مطابق با آن ۸۷ درصد کالاها مشــمول حذف تعرفه شــدند و به نظر می رسد این سند  از 
مهم ترین موافقتنامه های تجاری ایران اســت که بیشــترین اثرگذاری بر تجارت را می توان 
از آن انتظار داشــت.دبیرخانه موافقتنامه تجارت آزاد ایران و اوراسیا اهم اقدامات صورت 

گرفته در چارچوب اجرای موافقتنامه ذکر شده ......

ظرفیت برداشت گاز پارس جنوبی افزایش 
یافت

کالابرگ دهک های ششم و هفتم شارژ 
شد+جزییات وضعیت ادامه طرح

افزایش قیمت مصالح ساختمانی، تیر خلاص به 
هزینه های ساخت مسکن
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بقائی: موضوعات دفاعی ایران غیرقابل مذاکره بوده و خارج از دستور کار استگزیده خبر
اتصال اطلاعات هویتی شهروندان، 

از اولویت های دولت در مسیر 
فساد ستیز است

رئیس جمهور با تأکید بر اهمیت راهبردی تحول دیجیتال در ســاختار حکمرانی 
کشــور گفت: اتصال اطلاعات هویتی شــهروندان، از اولویت های دولت در مســیر 
حکمرانی پاســخ گو و فسادســتیز اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، در جلسه ای 
تخصصی با حضور مســعود پزشکیان، ابعاد مختلف طرح »تحول دیجیتال دولت« 
و ســازوکارهای لازم برای ایجاد زیرســاخت های حکمرانی مبتنــی بر داده، مورد 
بررســی قرار گرفت.در این جلسه، درباره موضوعاتی نظیر طراحی و استقرار اسناد 
هویتی الکترونیک، اتصال داده های هویتی شهروندان با کدپستی و سامانه کاداستر 
)کاداس(، یکپارچه سازی و هماهنگ سازی داده ها، چابک سازی فرآیندهای مرتبط با 
سامانه های پردازش و اعتبارسنجی )SPV( و تعیین اولویت های سیستمی در روند 
پیاده سازی، به عنوان بخش هایی از این طرح ملی بحث و تبادل نظر شد.پزشکیان 
در این جلســه، با قدردانی از تلاش های صورت گرفته در تدوین این طرح ملی، با 
تأکید بر اهمیت راهبردی تحول دیجیتال در ساختار حکمرانی کشور، اظهار داشت: 
اجرای کامل قانون ۱۶۹ مکرر مالیاتی و اتصال اطلاعات هویتی شــهروندان شامل 
کد ملی، کدپستی و کد کاداس، از جمله مهم ترین اولویت های دولت چهاردهم در 
این طرح و در مســیر تحقق حکمرانی شــفاف، پاسخ گو و فساد ستیز است.رئیس 
جمهور با اشــاره به آثار ملموس اجرای این طــرح در زندگی مردم افزود: با تحقق 
این اهداف و استقرار زیرســاخت های داده محور، بسیاری از مسائل و گره هایی که 
موجب نارضایتی، دلخوری و گلایه مردم شــده، برطرف خواهد شد و شاهد ارتقای 
محسوس در کیفیت خدمات عمومی نیز خواهیم بود.پزشکیان در ادامه با تأکید بر 
لزوم انتخاب دقیق مدل اجرا و مدیریت این طرح، خاطرنشان کرد: نحوه پیاده سازی 
این تحول می تواند در قالب دولتی، خصوصی یا ترکیبی از هردو )دولتی-خصوصی( 
باشد و انتخاب مدل مناسب، باید متناسب با شرایط و اقتضائات کشور انجام گیرد.

رئیس جمهور همچنین بر ضرورت بهره گیری از ظرفیت نخبگان، نهادهای ذی ربط 
و مشارکت فعال دستگاه ها و صاحب نظران حوزه فناوری و حکمرانی دیجیتال تأکید 
کرد و گفت: پیشــبرد موفق این طرح، نیازمند انسجام و هم فکری جمعی است و 
تصمیم گیری های جزیــره ای و چندگانه می تواند فرآیند اجرایی را با چالش جدی 
مواجه سازد.رئیس جمهور تصریح کرد: هر اندازه مسئولیت ها به شکل درست توزیع 
و نظارت ها دقیق تر اعمال شــود، شاهد ارتقای کیفیت حکمرانی و بهبود عملکرد 

نظام اجرایی خواهیم بود.

سردار نائینی: حتی یک لحظه از 
افزایش آمادگی های دفاعی، غافل 

نشدیم

سخنگوی ســپاه گفت: نیروهای مسلح جمهوری اســلامی ایران حتی برای یک 
لحظه نیز از افزایش آمادگی های دفاعی، غافل نشده اند.به گزارش خبرگزاری مهر، 
سردار علی محمد نائینی درباره یاوه گویی وزیر جنگ رژیم صهیونیستی علیه ایران، 
اظهار داشــت: این یاوه گویی ها بیشتر جنبه عملیات روانی دارد؛ اما نیروهای مسلح 
جمهوری اســلامی ایران حتی برای یک لحظه نیز از افزایش آمادگی های دفاعی، 
غافل نشــده اند. وی با اشــاره به تجربه موفق عملیات های »وعده صادق« و نتایج 
جنگ تحمیلی ۱۲ روزه، افزود: دشــمن تلاش می کند که با ایجاد فضای اضطراب، 
امنیــت روانی جامعه را مختل کند؛ این در حالی اســت که هم قدرت ســخت و 
هــم قدرت نرم ایران را به خوبی آزموده اســت.وی با بیان این که »قدرت ســخت 
ما قدرت پدافندی و آفندی در ابعاد مختلف بود که تمام محاســبات دشمن را در 
هم شکست«، گفت: قدرت نرم جمهوری اسلامی نیز رهبری هوشمندانه، باورهای 
دینی مردم و وحدت ملی بود که توطئه های دشمن را خنثی کرد.سخنگوی سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی خاطرنشان کرد: رژیم صهیونیستی در جنگ تحمیلی ۱۲ 
روزه مستأصل شد و اگر عملیات های موشکی نیروهای مسلح ایران با همان شدت 

ادامه می یافت، امروز از این رژیم چیزی باقی نمانده بود.

گفت وگوی وزرای خارجه 
ایران و پاکستان درباره 

بحران غزه و روابط دوجانبه
روابــط عمومــی وزارت امور خارجه پاکســتان از گفت و گوی تلفنی ســناتور محمد 
اســحاق دار، معاون نخست وزیر و وزیر امور خارجه این کشور با سید عباس عراقچی 
خبــر داد.به گــزارش خبرگزاری مهر، وزیــران امور خارجه جمهوری اســلامی ایران 
و پاکســتان طی ارتبــاط تلفنی پیرامون بحران انســانی در غزه، لزوم ارســال فوری 
کمک های بشردوستانه برای فلســطینیان و همچنین آخرین تحولات مرتبط با روابط 
دوجانبه تبادل نظر کردند.طرفین همچنین در مورد بحران شــدید انسانی در غزه که 
میلیون ها نفر از ســاکنان فلســطینی را تحت تأثیر قرار داده اســت، گفت وگو کردند.

وزیر امور خارجه پاکســتان بر حمایت بی دریغ کشــورش از ملت فلســطین تاکید و 
خواســتار دسترســی فوری و بدون مانع به کمک های بشردوســتانه شد.وی همچنین 
نســبت به نتایج مفید کنفرانس بین المللی آتی در مورد راه حل مســاله فلسطین که 
قرار اســت امروز در نیویورک برگزار شــود، ابــراز امیدواری کرد.عراقچی و ســناتور 
اســحاق در ادامه پیرامون روابط دوجانبه و برنامه ســفر آتی هیأت بلندپایه جمهوری 

اســلامی ایران به پاکستان تبادل نظر کردند.

ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: موضوعات دفاعی ایران به هیچ عنوان در دستور کار 
مذاکرات قرار ندارد و درباره آن مذاکره ای صورت نخواهد گرفت.به گزارش خبرنگار مهر، 
اســماعیل بقائی ســخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری که پیش از ظهر امروز 
برگزار شــد با اشاره به رایزنی های گســترده وزارت خارجه در هفته گذشته، گفت: این 
وزارتخانه با کشــورهای منطقه و بین المللی برای ایجاد اجماع در زمینه کمک رسانی به 
غزه و توقف نسل کشی در این منطقه گفتگو کرده است. وزیر خارجه همچنین با مقامات 
منطقه و ســازمان همکاری اســلامی دیدارهایی داشــته و هدف ما تشکیل یک نشست 
اضطراری در این سازمان است. بقائی افزود: آنچه در غزه در حال رخ دادن است، بی سابقه 
بــوده و به عنوان یک جنایت جنگی آشــکار، با تمامی قواعــد بین المللی مغایرت دارد.   
مذاکرات ایران و اروپا ادامه دارد ســخنگوی وزارت خارجه کشورمان با اشاره به مذاکرات 
اخیر ایران و اروپا، اعلام کرد: این مذاکرات روز جمعه برگزار شــده و احتمالاً سوالاتی در 
این خصوص مطرح خواهد شــد. اســماعیل بقائی در پاسخ به سوالات خبرنگاران درباره 
تحولات قفقاز جنوبی، تصریح کرد که موضع ایران در این زمینه تغییر نکرده است.  وی 
دو موضوع اصلی را در این راســتا مطرح کرد: نخســت، ضرورت صلح میان ارمنستان و 
آذربایجان که بر اهمیت امضای توافق صلح تأکید کرد و گفت که طولانی شدن این روند 
می تواند به افزایش تنش ها در منطقه منجر شود.وی همچنین از دو کشور خواست تا این 
موضوع را به طور جدی پیگیری کنند.بقائی دومین موضوع را مسیرهای ترانزیتی و حمل 
و نقلی بود که وی بر حمایت ایران از گسترش این مسیرها تأکید کرد و گفت: این طرح ها 
هیچ گاه نباید مغایر با حاکمیت سرزمینی کشورها باشد.سخنگوی وزارت خارجه همچنین 
به ورود بازیگران فرامنطقه ای به تحولات قفقاز اشاره کرد و گفت: این امر را به نفع امنیت 
و توسعه منطقه نمی داند. این موضوع را با دقت رصد می کنیم و با هر دو کشور در ارتباط 
نزدیک هســتیم.اروپایی ها به دلایل مختلف صلاحیت اســتفاده از ســازوکار بازگشت را 
ندارندبقائی در مورد مذاکرات و پیشــنهاد تمدید قطعنامه ۲۲۳۱، اعلام کرد که گفتگوها 
بر رفع تحریم ها و مســائل هســته ای متمرکز بوده و تصریح کــرد که طرف های اروپایی 
ممکن است روایت خود را مطرح کرده باشند، اما این لزوماً روایت ایران نیست.وی تأکید 
کرد: طرف های اروپایی به دلایل مختلف صلاحیت استفاده از سازوکار بازگشت را ندارند.

ســخنگوی وزارت خارجه در مورد مکانیســم ماشه گفت: طرف ها ســعی کرده اند از آن 
به عنوان ابزاری برای فشــار اســتفاده کنند، اما ما تأکید کرده ایم که طرف های اروپایی 
اساســاً صلاحیت استفاده از این ابزار برای بازگرداندن تحریم ها را ندارند. در صورت اقدام 
در ایــن زمینــه، با واکنش مقتضی از ســوی ایــران مواجه خواهند شــد. این تهدیدها 
واکنش هایی را در ســطح جامعه ما، هم در میــان نخبگان و هم در بین عموم، به دنبال 
داشــته است. بنابراین، ما به این بحث ها توجه داریم.رژیم صهیونیستی از هر ابزاری برای 
ایجاد ناامنی بــرای ایرانیان فروگذار نمی کند وی در مورد اقدام تروریســتی در زاهدان 
افزود: این یک اقدام تروریســتی کاملًا ضد بشــری بود که سابقه نیز دارد. اینکه رژیم از 
گروه های ضد ایرانی حمایت می کند، تردیدی نیست. هدف این اقدامات ایجاد ناامنی در 
ایران و مخدوش کردن امنیت شهروندان ماست. این اقدام تروریستی قطعاً محکوم است 
و نیروهای انتظامی و امنیتی ما عوامل آن را شناسایی کرده اند. این اقدامات نشان دهنده 
این اســت که رژیم از هر ابزاری برای ایجاد ناامنی برای ایرانیان فروگذار نمی کند.وی در 
مورد اعلام خروج آمریکا از ســازمان یونسکو گفت: بنا به ادعای خودشان، به دلیل اتخاذ 
سیاست های تفرقه برانگیز و حمایت از فلسطین و مخالفت با اسرائیل از این سازمان خارج 
شــده اند. این سومین باری است که آمریکا از یونسکو خارج می شود و ادامه روندی است 
که آمریکا در قبال سازمان های بین المللی اتخاذ کرده است. اعلام اینکه آمریکا از یونسکو 
خارج می شــود بــه دلیل حمایت از فلســطین، اینگونــه اقدامات باعــث ترغیب رژیم 
صهیونیســتی به کشتار بیشتر می شــود. بســیاری از مقامات بین المللی به این موضوع 
اعتراض کرده اند. امــا اینکه این خروج را به پیامی برای حمایت از جنایات تبدیل کنند، 
قابل پذیرش نیست و مســئولیت آمریکا را بیشتر می کند.بقائی در مورد انجام مذاکرات 

ایــران و آمریــکا گفت: در این زمینه فعلًا برنامه ای نداریــم و هر زمان که به جمع بندی 
برســیم که منافع ملی تأمین می شود، اعلام خواهیم کرد.بقائی در واکنش به رد شکایت 
دو یمنی از پایگاه رامشــتاین، افزود: این رای قابل خدشــه است به دلیل اینکه اصولاً به 
موجب حقوق بین الملل در اختیار گذاشــتن ســرزمین برای استفاده توسط کشور دیگر 
علیه ثالث مجاز نیســت. در این مورد خاص گزارش های وجود داشــت که مورد استفاده 
آمریکا علیه دیگران خصوصاً ایرانی ها قرار می گیرد لذا این رای از لحاظ حقوقی مخدوش 
اســت. کشوری که پایگاه خودش را آگاهانه در اختیار کشور دیگری برای اجرای اقدامات 
تجاوزکارانه قرار می دهد حتماً نمی تواند از مســئولیت خود شــانه خالی کند و به نوعی 
هم دست کشور متجاوز است.سخنگوی دستگاه دیپلماسی در مورد اظهارات ترامپ مبنی 
بر ضربات ســنگین به ایران و توقف غنی ســازی، گفت: مــن در مورد مباحثی که برای 
مصارف داخلی خودشان مطرح می کنند چیزی نگویم. مسئله غنی سازی ما روشن است 
ونیازی به تکرار ندارد.وی در مورد فضا ســازی ها مبنی بر ترور مقامات امریکایی توسط 
ایران، تصریح کرد: این فضا ســازی ها از ماه ها قبل شــروع شد و ما بارها مواضع خود را 
مطرح کردیم. بهترین عبارت همان هیاهوسازی برای وارونه نشان دادن واقعیت ها است.

رژیم از هر ابزاری برای مظلوم نمایی اســتفاده می کندبقایی گفت: رژیم تکلیفش روشن 
است و از هر ابزاری برای مظلوم نمایی استفاده می کند در حالی که به کشورهای منطقه 
تجاوز کردند، با اســتفاده از یک جمله سعی دارند هیاهو به راه بیندازند. شما نمی توانید 
از عبارات ســخیف و زشــت در خصوص مقامات یک کشور استفاده کنید و بی احترامی 
کنید و توقع داشــته باشد جامعه مدنی ایران سکوت کند. آن مبحث در خصوص صدور 
فتوا نشــانگر خشم جامعه مذهبی ایران نسبت به اظهارات ســخیف علیه مقامات ایران 
اســت. به جــای اینکه چنین مواردی را بــزرگ کنند باید به مواضــع و اقدامات خود و 
توهین های ســخیف به مقامات ایران بنگرند.کشورهای اروپایی باید نسبت به فجایع رخ 
داده در فلسطین پاسخگو باشندوی در مورد اظهارات وزیر خارجه فرانسه برای به رسمیت 
شناختن کشور مستقل فلسطین، گفت: کشورهای اروپایی باید نسبت به فجایع رخ داده 
در فلســطین پاسخگو باشند. یکی از دلایل نسل کشی همین برخوردهای دوگانه در قبال 
فلسطین است. اینکه قربانی را به جای متجاوز بنشانید صرفاً تشویق کننده طرف متجاوز 
اســت. کسانی که در غزه از گرسنگی و بیماری کشته شدند اینها اعضای حماس نیستند 
و مردم فلســطین هســتند. ۶۰ هزار انسان بی گناه کشته شــدند و غزه تبدیل به مکان 
غیرقابل سکونت شده است. شما همه مختصات لازم برای ایجاد دولت را از بین می برید 
در عین حال ادعای به رسمیت شناختن دولت فلسطین می کنید. برای تشکیل کشور نیاز 
به ســرزمین و مردم دارید و هیچکدام را قائل نیستید. مادامی که اروپایی ها یک سویه از 
رژیم حمایت کنند ما شــاهد توفیق در حل این موضوع نخواهیم بود.تکلیف ادامه برنامه 
هسته ای ایران به شمول غنی سازی، بسیار روشن است وی در مورد روند غنی سازی در 
ایران افزود: در مورد غنی ســازی موضع ما توسط وزیرخارجه مطرح شد. صورت مسئله 
ساده است. اگر قرار است ایران عضو معاهده منع اشاعه بماند باید همراه با بهره مندی از 
حقوق ومزایای متعدد باشــد. تکلیف ادامه برنامه هســته ای ایران به شمول غنی سازی 
بســیار روشن است. یکی از مقامات آژانس به ایران سفر می کندسخنگوی وزارت خارجه 
با اشــاره به روابط با آژانس گفت: ما کماکان طرف موافقتنامه های پادمان هستیم و قرار 
است شیوه نامه جدید با آژانس تعریف کنیم، با توجه به مصوبه مجلس ببینیم که چگونه 
می توانیم همکاری ها را ادامه دهیم و ظرف دو هفته آینده یکی از مقامات آژانس به ایران 
سفر می کند.بقائی در واکنش به رفتار فرانسوی ها در قبال ایران و پرونده های موجود بین 
دو کشــور، تصریح کــرد: هر مذاکره ای دو طرف دارد. مذاکــرات ما با طرف های اروپایی 
مشــخص اســت و رفع تحریم ها و بحث هســته ای اســت. طرح گاه و بی گاه موضوعات 
غیرمرتبط نشانه سردرگمی طرف های اروپایی است. در خصوص امکانات دفاعی ما خیلی 
بیشــتر ملت ایران مصمم به صیانت هستند. برای همه روشن شد آنچه که می تواند به ما 
برای دفاع کمک کند همان توانمندی های محصول کوشــش دانشمندان خودمان است و 

به هیچ عنوان در این خصوص قرار نیست صحبتی شود. برنامه ای برای سفر رئیس جمهور 
به افغانستان به ما ابلاغ نشده است سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره سفر پزشکیان به 
افغانســتان، افزود: برنامه ای برای سفر رئیس جمهور به افغانستان به ما ابلاغ نشده است و 
آنچه عنوان شــد تأکید ایشان بر حسن همجواری و برادری با افغانستان به عنوان کشور 
مسلمان و دارای علقه های تاریخی بود و بیان شد در صورت شکل گیری تمهیدات مناسب 
و متناسب و مقدمات لازم این موضوع قابل بررسی است.وی در مورد گسترش ارتباطات 
ایران و عراق و استفاده از کشتی برای زائران اربعین، گفت: این موضوعی است که نیازمند 
همکاری هردو طرف هســت. در بخش حقوقی وزارت خارجه و وزارت کشور به عنوان دو 
نهاد ذیصلاح در مورد مباحث مرتبط با مرزها پیگیر این موضوع هستند. در مورد لایروبی 
اروند رو نیز همکاران من در بخش حقوقی وزارت خارجه در این زمینه جدی هستند این 
موضــوع در قالب کمیته هایی که مرتبط با موافقتنامه ۱۹۴۵ الجزایر اســت پیش ببرند.

ایران، رژیم صهیونیســتی را به رسمیت نمی شناسد  وی درمورد ادعاها در خصوص تغییر 
رویه ایران نسبت به رژیم صهیونیستی، تصریح کرد: سیاست ما اصولی است و ما رژیم را 
به رسمیت نمی شناسیم و رژیم بر اساس اشغال فلسطین بنا شده است. بنا به گزارش های 
صریح ســازمان های بین المللی موجودیت رژیم یک ســاختار نژادپرست دارد و در حال 
ارتکاب نسل کشی آشــکار است و موضع ما اصولی است و تغییری صورت نگرفته است.

بقائی در مورد آخرین اقدامات برای برگزاری نشست اضطراری سازمان همکاری اسلامی 
در خصوص فلســطین، عنوان کرد: هــر لحظه که می گذرد جان های عزیزی از دســت 
مــی رود، به خاطر گرســنگی و همچنین بــه این دلیل که در صف غذا به رگبار بســته 
می شــوند. اقدام برای کمک به مردم فلسطین وظیفه بین المللی است. طبق معاهده منع 
نسل کشی سازمان ملل کشورها وظیفه برای توقف جنایات دارند. ترکیه به عنوان رئیس 
ســازمان همکاری اســلامی تلاش می کند این نشســت برگزار شــود و تماس های ما با 
عربســتان در این خصوص ادامه دارد.سخنگویی وزارت امور خارجه در مورد جلسه میان 
ایران و چین و روســیه گفت: این جلسه متمرکز بر موضوع هسته ای و تهدیدهای مطرح 
در مورد ســازو کار موسوم به ماشه بود.از هیچ کوششی برای حق تعیین سرنوشت مردم 
فلســطین فروگــذار نکرده ایم وی در مــورد مصاحبه وزیر خارجه بــا فاکس نیوز گفت: 
صحبت های وزیر خارجه بســیار روشــن بود. موضوع و سابقه ما کاملًا مشخص است و از 
هیچ کوششی برای حق تعیین سرنوشــت مردم فلسطین فروگذار نکرده ایم. ما کشوری 
هســتیم که مدت ها قبل طرح روشــنی را مطرح کرده ایم مبنی بر ضرورت برگزاری یک 
همه پرسی با مشــارکت همه ساکنان فلسطین، اعم از مسلمان، یهودی و مسیحی. آنچه 
در چارچوب مظلوم نمایی رژیم صهیونیســتی مطرح می شود، با این طرح سازگار نیست. 
ظلــم پایــدار نمی ماند و موجودیتی که بنایش بر اشــغال بوده و اصرار دارد بر کشــتن 
انســان های بی گناه و از بین بردن ساکنان اصلی فلسطین، محتوم به شکست است.بقائی 
در مورد پایبندی رژیم صهیونیســتی به آتش بس و اســتفاده از دیپلماسی اظهار داشت: 
دیپلماسی همیشه ابزاری برای صیانت از منافع ملی است و وزارت خارجه ماموریت دارد 
که هر زمان لازم بداند، بر اســاس تصمیمات مراجع ذی ربط عمل کند. در خصوص رژیم 
صهیونیستی نمی توان به پایبندی به قول و قرارهایی که می گذارد، اطمینان حاصل کرد. 
در این ۸ دهه، آتش بس هایی که شــده، از ســوی رژیم نقض شــده است. آنچه برای ما 
اطمینان بخش است، توانمندی دفاعی و نظامی خودمان است که هر متجاوزی را از تکرار 
تجاوز پشــیمان می کند. ترجیح دادیم مذاکرات در اســتانبول برگزار شــود سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی در مورد میزبانی و نقش استانبول در مذاکرات میان ایران و اروپا گفت: 
ما ترجیح دادیم مذاکرات در استانبول برگزار شود. شرط هر مذاکره ای تغییر رفتار نسبت 
به اصل مذاکره اســت وی در مورد اظهارات تخت روانچی برای از ســرگیری مذاکرات و 
اتخاذ تضمین گفت: بزرگ ترین تضمین ما قدرت ماســت. واقعیت این اســت که آمریکا 
علاوه بر اینکه مرتکب جنایت بین المللی شد، ضربه شدیدی به اصل دیپلماسی و مذاکره 
زد. این را نباید دست کم گرفت. بی سابقه است که دو کشور در حین مذاکره، یک طرف 
دیگری را تشــویق به تجاوز نظامی کند! لذا هیچ توجیهــی برای این حمله نظامی قائل 
نیســتیم. شــرط هر مذاکره ای تغییر رفتار نســبت به اصل مذاکره اســت. قرار نیست 
دیپلماسی ابزاری برای زورگویی و ارعاب طرف مقابل باشد. مادامی که ما اطمینان حاصل 
کنیم مصالح ما از طریق مذاکره تأمین می شود، درنگ نخواهیم کرد. وی در مورد اقدامات 
ایران برای پیگیری جنایت های رژیم صهیونیستی و آمریکا علیه ایران گفت: اولین مرحله 
در این راستا، مستندســازی جنایات و تخلفات بین المللی است. ما از همان روز اول این 
کار را آغاز کردیم و بالغ بر ۱۵۰ صفحه ســند در ســازمان های بین المللی ثبت کرده ایم. 
همچنین، کمیته ای در نهاد ریاســت جمهوری تشکیل شده است و ما این موضوع را به 
طور جدی پیگیری می کنیم. بقائی در مورد کریدور زنگزور اظهار داشت: طرح مطرح شده 
توسط کشورهای ذی ربط رد شده است. ورود طرف های ثالث و فرامنطقه ای که نسبت به 
نیاتشــان تردید جدی وجود دارد، به صلاح منطقه نمی دانیم. مسائل منطقه باید توسط 
کشــورهای خود منطقه حل و فصل شود. سخنگوی وزارت امور خارجه به موضوع حقابه 
هیرمند اشــاره کرد و گفت: موضوع در حال بررســی است و در گفتگوی اخیر نیز مطرح 
شــد. این موضوع در هر نشســت و گفتگویی با طرف های افغانســتانی مورد بحث قرار 
می گیرد. وی همچنین درباره آخرین پیگیری ها پیرامون میدان نفتی آرش اظهار داشت: 
بحث میدان آرش در بخش مرزی و حقوقی وزارت خارجه به صورت مستمر با طرف های 
کویتی در حال پیگیری اســت.بقائی در پاسخ به ســوالی درباره واکنش ایران به تهدید 
اســنپ بک و درخواست کشــورهای اروپایی برای کمیسیون رســیدگی به این موضوع، 
تصریح کرد: ما در موعد مقــرر در مورد هر نوع احتمالی تصمیم گیری خواهیم کرد. اگر 
چنین چیزی واقع شــود و تحریم های سازمان ملل دوباره بخواهد اعمال شود، واکنش ما 

انجام خواهد شد. هیچ مبنای حقوقی برای بازگرداندن تحریم ها وجود ندارد.

معــاون اول رئیس جمهــور با بیــان اینکــه وحدت و 
همبستگی اسلامی راهبرد اصلی و مهم نظام جمهوری 
اسلامی ایران است، بر لزوم شناساندن نگاه پیامبر اکرم 
)ص( به انسان و همچنین معرفی ویژگی های شخصیتی، 
رســالت و منش پیامبر اکرم )ص( تاکید کرد.به گزارش 
ایسنا، محمدرضا عارف در جلسه ستاد هزار و پانصدمین 
سال ولادت پیامبراعظم )ص( با قدردانی از زحمات این 
ســتاد تأکید کرد: برگزاری مراســم گرامیداشت هزار و 
پانصدمین ســال ولادت پیامبر رحمت فرصت مناسبی 

اســت چرا که در دنیای امروز احساس می شود بیشتر از هر زمان نیازمند آشنایی بیشتر 
با منش، روش پیامبر اعظم )ص( اســت.وی ادامه داد: امروز بسیاری از مفاهیم و مصادیق 
در دنیای غرب به صورت یک ســوال جدی برای مردمان این کشــورها تبدیل شده است 
که زمینه جذب آموزه های اخلاقی و اســلامی پیامبر )ص( را بیش از گذشته فراهم کرده 
است.معاون اول رئیس جمهور با اشاره به آمار جهانی از افزایش فروش کتاب های مذهبی 
و قرآن مجید در جهان و کشورهای غربی افزود: این آمارها نویدبخش آمادگی نسبی دنیا 
برای آشنایی با آموزه های دینی و اخلاقی است؛ دنیایی که با خشونت و رها کردن مسائل 
اخلاقی روبرو شــده اســت و فجایع و ددمنشی تمدن غرب نسبت به غزه در دنیا بی نظیر 
است و روی همه سفاکان و جهان خواران را سفید کرده است و سکوت مجامع بین المللی 
در قبال فجایع غزه نشانگر رضایت از اقدامات رژیم غاصب و جعلی صهیونیستی است که 
به نمایندگی از آمریکا جرأت چنین اقدامات ددمنشانه را به خود داده است.عارف با تأکید 

بر اینکه معرفی ویژگی های شــخصیتی، رسالت و منش 
پیامبر اکرم )ص( وظیفه همه ارکان کشور است، تصریح 
کرد: پیشــنهاد برگزاری این ستاد و مراسم گرامیداشت 
هزار و پانصدمین سال ولادت پیامبر اعظم )ص( از سوی 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در فرصت خوب و مناسب 
هفته وحدت مطرح شده است که فعالیت های این ستاد 
می تواند در طول ســال ادامه یابد و اقدامات در این ستاد 
یــک امر برگرفته از اشــتیاق قلبی و نــه تکلیف اداری 
است که فرصت ارزشمندی برای شناساندن نگاه پیامبر 
اکرم)ص( به انســان و مقایسه آن با نگاه غرب است. معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان 
کرد: باید با استفاده از امکانات داخلی و فراتر از آن کشورهای همسایه و اسلامی و با توجه 
به گسترش و تعمیق ارتباطات کشور با همسایگان و منطقه بهتر از گذشته می توان به جای 
اختلافات بر روی اشتراکات فراوان در این زمینه همکاری کرد که البته فراتر از کشورهای 
همسایه و اسلامی باید از ظرفیت های سازمان های مهم بین المللی همانند یونسکو که در 
دنیای غرب و در حال توسعه نفوذ بالایی دارد استفاده کرد.عارف با بیان اینکه باید با تکیه 
بر آموزه های اخلاقی پیامبر )ص( که امروز کشورهای دنیا بیش از پیش به آن نیاز دارند، 
به زبان فرهنگ و هنر برای جوانان دنیا برنامه های منظم رسانه ای و تبلیغاتی برگزار کرد، 
تصریح کرد: ظرفیت های فراوانی در آموزه های دینی و اخلاقی اســلام و پیامبر اکرم )ص(  
وجود دارد که در گذشته در این زمینه کم کاری کردیم و باید امروز بهترین برنامه ها را برای 

ترویج این آموزه ها در دنیا ایجاد کنیم.

فرمانده نیروی دریایی ارتش با بازدید از یگان های شناوری سطحی و زیرسطحی این نیرو، وضعیت امنیت تردد خطوط کشتیرانی در 
تنگه هرمز و خلیج فارس را مورد بررسی قرارداد.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر دریادار شهرام ایرانی، فرمانده نیروی دریایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران، از یگان های شناوری سطحی و زیرسطحی این نیرو مستقر در تنگه هرمز و خلیج فارس بازدید و وضعیت امنیت 
تردد خطوط کشتیرانی را مورد ارزیابی قرار داد.وی در این بازدید، اظهار کرد: هم رزمانم در یگان های مختلف نیروی دریایی در عمق دریا 
همچون روزهای قبل از شرایط جنگ، در حال انجام مأموریت تأمین امنیت خطوط کشتیرانی هستند. آنان با حضور مقتدرانه در پهنه 
اقیانوسی به ویژه در شمال اقیانوس هند، امنیت تردد دریایی را به طور کامل برقرار کرده اند.فرمانده نیروی دریایی راهبردی ارتش، شور حسینی و شعر انقلابی را ضامن روحیه بالای کارکنان 
این نیرو دانست و افزود: هم رزمانم به عنوان سرباز ایرانی و خادم وطن در حال دفاع از تمامیت ارضی جمهوری اسلامی ایران هستند و در ارتقا توان رزمی و آمادگی های خود، اهتمام ویژه ای 
دارند.امیر دریادار شهرام ایرانی، توکل به خداوند، تاسی به فرامین مقام عظمای ولایت، دقت بالا، شجاعت، درایت و روحیه کاملاً انقلابی را چراغ راه نیروی دریایی راهبردی ارتش در اجرای 
مأموریت ها عنوان کرد.او با بیان اینکه همرزمانم در نیروی دریایی ماموریت هایی را که از طریق سلسله مراتب ابلاغ می شود، با روحیه بالا، انجام می دهند، گفت: مردم عزیز می دانند که هر 

آنچه امروز در سطوح دفاعی کشور حاصل می شود، همه و همه مدیون حمایت ها، محبت ها، دعاها و در پرتو نگاه های مقام عظمای ولایت، حاصل شده است.

سخنگوی دولت از بررسی پیشنهاد تعطیلی یک هفته ای تابستان و ارائه مشوق هایی مانند کاهش قیمت اقامت و کمک هزینه سفر در 
کمیسیون اجتماعی خبر داد.به گزارش خبرنگار مهر، فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت ضمن 
ارائه گزارش جلسه امروز دولت در پاسخ به پرسش خبرنگاران راجع به لایحه مقابله با انتشار محتوای خلاف واقع در فضای مجازی 
گفت: خواهش می کنم یک بار محتوای لایحه را کامل بخوانید. این موضوع برای سکوها و یا کانال هایی که بیش از ۹۰ هزار دنبال 
کننده دارند اعمال می شود. همچنان مسیر نقد باز است و امکان پیشنهاد وجود دارد. مقرر شد شورای اطلاع رسانی دولت جلسه ای 

برگزار کند تا در مورد زوایای این لایحه گزارشی را ارائه دهد.وی ادامه داد: به داده های مبتنی بر واقعیت و علم عادت کنیم.سخنگوی دولت همچنین در پاسخ به این پرسش که بسیاری 
از حقوقدانان این لایحه را طرح صیانت دوم و نقض آزادی بیان دانستند، موضع شما چیست، گفت: حتماً نظرات متفاوتی وجود دارد و قرار نیست وقتی موضوعی را می نویسیم همه 
با هم مورد پذیرش قرار بگیرد. در گفتگو و نقد باز است و دولت حتماً این موضوعات را خواهد شنید. در خود این لایحه نیز این مسائل دیده شده است.مهاجران در رابطه با اختلال 
جی پی اس ها نیز بیان کرد: وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با هماهنگی که با سایر نهادها دارد سعی می کند موضوعات اختلال پیش آمده را به حداقل برساند، در عین حال که 

نرم افزارهای داخلی کمترین میزان اختلال را دارند. وجود اختلال را تأیید کرده و آن را تکذیب نمی کنیم.

بازدید امیر ایرانی از یگان های شناوری سطحی و زیرسطحی 
در تنگه هرمز

بررسی تعطیلات تابستانی و بسته های حمایتی مسافرتی در 
دولت

عارف: وحدت و همبستگی اسلامی راهبرد اصلی و مهم نظام جمهوری اسلامی ایران است
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گزیده خبرگزیده خبر افزایش قیمت مصالح ساختمانی، تیر خلاص به هزینه های ساخت مسکن

دبیر کانون سراسری انبوه ســازان گفت: افزایش مداوم قیمت مصالح ساختمانی به طور 
مستقیم بر هزینه تمام شده ساخت مسکن اثر گذاشته است.

فرشــید پورحاجت دبیر کانون سراسری انبوه سازان در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به 
چالش های مداوم حوزه مســکن و کاهش جدی قدرت خرید مردم طی سال های اخیر، 

گفت: طی ســال های گذشته، دو عامل اصلی در افزایش توان خرید مسکن نقش آفرین 
بودند که یکی از آن ها، سیاســت افزایش حقوق و دســتمزد بود. در گذشته، دولت ها با 

افزایش حقوق ها تلاش می کردند بخشی از فشار تورمی بازار مسکن را جبران کنند.
وی افــزود: عامل دوم، اعطای تســهیلات بانکی برای خرید مســکن بــود که در قالب 
بســته های مالی دولت ها ارائه می شــد تا قدرت نقدینگی متقاضیــان افزایش یابد. اما 
متأسفانه در سال های اخیر، هیچ یک از این دو اهرم حمایتی عملکرد مؤثری نداشته اند.

پورحاجت با تأکید بر اینکه طی یک دهه گذشــته رشــد حقوق و دســتمزدها با تورم 
همخوانی نداشــته است، گفت: طی ۱۰ تا ۱۲ ســال اخیر، افزایش دستمزدها متناسب 
با تورم نبوده و همین موضوع باعث کاهش محســوس قدرت خرید مردم شــده است. 
این شــکاف میان رشد دستمزدها و نرخ تورم، موجب شده مردم از ورود به بازار مسکن 
بازبمانند.وی ادامه داد: در کنار این موضوع، تســهیلات بانکی نیز پاسخگوی نیاز مردم 
نبوده اســت. رقم تسهیلات بانکی در برابر قیمت تمام شــده مسکن بسیار ناچیز است 
و نمی تواند خلأ مالی متقاضیان را جبران کند. همین مســئله فشــار سنگینی بر بازار 

مسکن وارد کرده است.
دبیر کانون سراســری انبوه سازان کشــور ادامه داد: این چالش ها تنها به خرید مسکن 
محدود نمی شود. در حوزه ساخت وســاز نیز با مشکلات عدیده ای روبه رو هستیم. برای 
برون رفت از این وضعیت، باید اصلاحات عمیق و راهبردی در سیاست گذاری های حوزه 

مسکن و اقتصاد کلان صورت گیرد.
وی تصریح کرد: کاهش شــدید قدرت خرید مــردم به ویژه در دهک های پایین جامعه، 
شــرایط را به گونه ای رقم زده که افراد حتی جرأت ســرمایه گذاری در بخش مسکن را 
از دســت داده اند. در شرایطی که بازارهای ریســک پذیر همچون طلا و ارز برای مردم 
جذاب تر به نظر می رســد، انگیزه برای ورود به بازار مسکن کاهش یافته است.پورحاجت 
در ادامــه گفت: بازار مســکن همچنان تحت تأثیر تورم قــرار دارد. برخلاف برخی 
ادعاها در خصوص توقف تورم، در عمل طی ســال گذشــته نیز شــاهد تداوم رشد 
قیمتــی در بخش مســکن بوده ایم و این روند در ســال ۱۴۰۴ نیــز همچنان ادامه 
دارد.وی تأکید کرد: مســکن در مقایســه با ســایر بازارها همچنان از امنیت نسبی 
بیشتری برای ســرمایه گذاری برخوردار است، اما متأسفانه توجه کافی به این بخش 
صــورت نمی گیرد. حمایت های هدفمند می تواند ایــن بازار را به جایگاه واقعی خود 
بازگرداند.دبیر کانون سراســری انبوه ســازان با اشــاره به عوامل مؤثــر در افزایش 
قیمت مســکن، بیان کــرد: اینکه چه زمانی قیمت ها افزایــش خواهد یافت یا دچار 
ثبات می شــود، به عوامل مختلفی از جمله شــرایط کلی کشــور، سیاست های پولی 
و جغرافیای مناطق بســتگی دارد.وی در پایان خاطرنشــان کرد: قیمت تمام شــده 
ســاخت مســکن در مناطق مختلف کشــور متفاوت اســت. با توجه به اینکه قیمت 
مصالح ســاختمانی همچنان در حال افزایش است، هزینه نهایی تولید مسکن نیز در 
مســیر صعودی قرار دارد. این افزایش قیمت مصالح تأثیر مســتقیمی بر رشد بهای 

نهایی مسکن خواهد گذاشت.

تقریبا تمام واحدهای فولادی تعطیل 
شده اند؛ جلوی قطعی برق سبز گرفته 

شد

عضو انجمن فولاد گفت: فولادی ها از ابتدای اردیبهشــت با محدودیت ۹۰ درصدی مواجه شده  
و اکنون تنها دو تا سه درصد برق دریافت می کنند؛ این میزان حتی پاسخگوی تأمین روشنایی 
معابر کارخانه ها هم نیســت.وحید یعقوبی، عضو انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران در گفتگو با 
خبرنگار مهر با اشاره به جزئیات جلسه ای که درباره مدیریت برق صنایع برگزار شده، گفت: اخیراً 
جلســه ای با محوریت مسائل مرتبط با برق صنایع در وزارت کشور برگزار شده که از موضوعات 
آن، مذاکره درباره تداوم یا قطع برق تابلو سبز بوده است. البته هنوز جزئیات دقیقی از کیفیت 
و نتایج این جلســه در دست نیســت.وی با اشاره به بحران تأمین برق در صنایع فولادی افزود: 
وزارت نیرو پیشــنهادی را مطرح کرده مبنی بر اینکه با توجه به شــرایط بحرانی برق کشــور، 
نیروگاه های ماده ۴ -یعنی نیروگاه هایی که توسط صنایع احداث یا تملک شده اند- به مدت دو 
هفته در اختیار وزارت نیرو قرار گیرد. اگرچه عنوان »دو هفته« به کار رفته، اما محدودیت ها از 
نیمه اردیبهشــت آغاز شده و تا امروز ادامه یافته است.یعقوبی تصریح کرد: ابتدا گفته بودند که 
۹۰ درصد دیماند صنایع محدود می شود که عملًا به معنای خاموشی است. اما اکنون حتی آن 
۱۰ درصد باقی مانده نیز تأمین نمی شود و برق تحویلی به حدی اندک است که احتمال روشن 
شــدن خطوط تولید تقریباً صفر است.وی ادامه داد: وزارت نیرو خواستار آن شده که در صورت 
موافقت وزارت کشور، مستقیماً با شرکت های فولادی وارد مذاکره برای دریافت برق نیروگاه های 
ماده ۴ شود؛ جلسه در خصوص این موضوع برگزار شد که البته هنوز از جزئیات خبر ندارم.عضو 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با اشاره به وضعیت فعلی واحدهای فولادی گفت: تقریباً تمام 
واحدهای فولادی تعطیل شده اند. برخلاف شهرک های صنعتی که ممکن است بتوانند چند روز 
از برق اســتفاده کنند، فولادی ها از ابتدای اردیبهشت با محدودیت ۹۰ درصدی مواجه شده اند 
و اکنون تنها دو تا سه درصد برق دریافت می کنند؛ این میزان حتی پاسخگوی تأمین روشنایی 
معابر کارخانه ها هم نیست.وی با بیان اینکه بسیاری از شرکت ها با هدف راه اندازی حداقلی تولید 
اقدام به خرید برق از بورس انرژی کرده اند، تصریح کرد: با وجود قیمت بالای برق سبز )۶۵۰۰ 
تا ۷۰۰۰ تومان(، شــرکت ها ترجیح می دهند حداقل یکی از کوره هایشــان را روشن کنند تا از 
زیان بیشــتر جلوگیری کنند. هرچند این کار ســودی برای آن ها ندارد، اما از خسارت سنگین 
ناشی از تعطیلی کامل می کاهد.یعقوبی خاطرنشان کرد: در دو هفته نخست محدودیت ها، برخی 
شرکت ها علی رغم خرید برق سبز از بورس انرژی با قطعی برق مواجه شدند. این اقدام سلیقه ای 
بود و در برخی موارد با ورود ســازمان بازرسی و بورس انرژی، برق آن ها وصل شد؛ چرا که پول 
برق پرداخت شــده بود و شرکت ها مالک آن انرژی محسوب می شدند.برق نیروگاه های ماده ۴ 
باید طبق قانون در اختیار صنایع باشــدوی با اشــاره به وضعیت نیروگاه های ماده ۴ نیز گفت: 
اگرچه در قراردادهای ماده ۴ صراحتاً قید شــده که برق این نیروگاه ها نباید قطع شــود، اما در 
عمل به صورت سلیقه ای با شرکت ها برخورد شده است. برخی شرکت ها از طریق شورای تأمین 
و استانداری ها توانســته اند از برق نیروگاه خود استفاده کنند، اما برخی دیگر همچنان محروم 
هســتند.یعقوبی تأکید کرد: طبق قانون، وزارت نیرو مکلف است صنایع سرمایه گذار در احداث 
نیروگاه را به میزان برق تولیدی از محدودیت معاف کند. در حال حاضر، از حدود ۵۶۰۰ مگاوات 
مصرف برق فولادی ها، بیش از ۴۰۰۰ مگاوات از طریق نیروگاه های خودشــان تأمین می شود؛ 
یعنی بیش از ۷۰ درصد برق مورد نیاز.وی در ادامه افزود: تفاوت مهمی بین نیروگاه هایی که قبل 
از سال ۱۴۰۰ احداث شده اند با نیروگاه های ماده ۴ )پس از سال ۱۴۰۰( وجود دارد. نیروگاه های 
ماده ۴ مشمول مصوبه صریح هستند و قطع برق آن ها نباید صورت گیرد، اما متأسفانه این الزام 
هم رعایت نشــده اســت.یعقوبی تصریح کرد: اگر قرار باشد یک شرکت فولادی که منابع مالی 
خود را باید صرف توســعه کند، نیروگاه احداث کند ولی برق تولیدی آن را در زمان بحران در 
اختیارش نگذارند، دیگر انگیزه ای برای ســرمایه گذاری در این حوزه نخواهد داشت.عضو انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران در پاسخ به این پرسش که آیا تاکنون برق تابلو سبز قطع شده است 
یا خیر، با بیان اینکه برق سبز صرفه اقتصادی برای واحدها ندارد، گفت: جز در همان دو هفته 
اول، برق تابلو ســبز به طور کامل قطع نشــده است. فقط در مواردی سلیقه ای عمل شد و برای 
برخی شــرکت ها محدودیت ایجاد کردند، اما با پیگیری سازمان های ناظر این مشکل رفع شد. 
تولید برق رســالت فولادسازان نیست یعقوبی در پایان با اشــاره به مسئله احداث نیروگاه های 
خورشیدی گفت: برخی شرکت های فولادی اقدام به احداث نیروگاه های خورشیدی کرده اند، از 
جمله بزرگ ترین نیروگاه خورشــیدی کشور که توسط یکی از شرکت های فولادی ساخته شده 
است. با این حال، باید توجه داشت که تولید برق رسالت فولادسازان نیست و اگر وزارت نیرو برق 
نیروگاه را در زمان بحران قطع کند، صرفه اقتصادی چنین پروژه هایی نیز از بین می رود. در واقع، 

شرکت ها فقط برای کاهش زیان، نه سودآوری، به احداث نیروگاه اقدام کرده اند.

سرمایه گذاری ۲.۳ میلیارد دلاری 
برای تولید ۷ هزار مگاوات برق 

خورشیدی
بر اســاس مصوبه شورای اقتصاد، امکان سرمایه گذاری 
۲.۳ میلیارد دلاری صندوق توســعه ملی جهت احداث 
۷ هزار مگا وات نیروگاه خورشیدی فراهم شد.به گزارش 
خبرگزاری مهر روز یکشنبه ۵ مرداد ماه مصوبه شورای 
اقتصاد خطاب به صندوق توســعه ملــی و وزارت نیرو 
ابلاغ شــد.در این مصوبه آمده است، در جلسه ۲۳ تیر 
ماه شــورای اقتصاد به درخواست مشترک وزارت نیرو 
و هیأت عامل صندوق توسعه ملی در خصوص سرمایه 
گذاری صندوق توســعه ملی در طــرح احداث ۷ هزار 
مگا وات نیروگاه خورشــیدی با اولویت تحویل برق به 
شبکه های توزیع و به ویژه مولدهای انشعابی پشت بامی 

به استناد مجوز دریافت شده از مقام معظم رهبری در خصوص امکان سرمایه گذاری صندوق در 
حوزه انرژی بررسی و به شرح زیر تصویب شد.

کالابرگ دهک های ششم 
و هفتم شارژ شد+جزییات 

وضعیت ادامه طرح

ســخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک گفت: امروز دوشــنبه ۶ مرداد ۱۴۰۴ در گام سوم، 
کالابرگ دهک های ششــم و هفتم که جمعیتی بالغ بر ۴ میلیــون و ۸۳۰ هزار نفر را در 
بر می گیرد، شــارژ شد.به گزارش خبرنگار مهر، امروز دوشــنبه ۶ مرداد ۱۴۰۴ کالابرگ 
الکترونیک خانوارهای دهک ششــم و هفتم شــارژ شــد.مرجان دبیری، سخنگوی طرح 
کالابــرگ الکترونیک در این خصوص به خبرنگار مهر گفت: خانواده ها از امروز می توانند با 
مراجعه به فروشــگاه های متصل به درگاه سامانه طرح کالابرگ، خرید خود را انجام دهند.

وی افزود: ۱۱ قلم تعیین شده برای سبد معیشتی این طرح شامل لبنیات، حبوبات، گوشت 
قرمز، گوشت سفید، ماکارونی، روغن، برنج و… است.این مسئول دولتی با اشاره به جمعیت 
مشمول این کمک معیشتی، گفت: در گام نخست که شارژ کالابرگ خانوارهای اول تا سوم 
به اضافه خانوارهای حمایتی انجام شد جمعیتی بالغ بر ۹ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر را شامل 
می شد که مانده کمک معیشت آنها صفر بود. گام دوم شارژ کالابرگ برای دهک های چهارم 
و پنجم بود که حدود ۵ میلیون و ۵۰۴ هزار نفر را پوشــش می داد.وی افزود: در گام سوم 
که دهک های ششم و هفتم را شامل می شود کالابرگ برای جمعیتی بیش از ۴ میلیون و 
۸۳۰ هزار نفر شارژ شده است.خرید برنج در صدر است سخنگو طرح کالابرگ الکترونیکی 
درباره وضعیت خرید خانوارها تا به امروز گفت: خانوارهای اول تا پنجم که طی ۳ هفته اخیر 
کالابرگ آنها شارژ شده است، تا ابتدای هفته حدود ۱۱ میلیون و ۷۳۹ هزار نفر خرید خود 
را انجام داده و موجودی آنها صفر شــده است. سایر افراد نیز طی روزهای باقی مانده اقدام 
خواهند کرد.دبیری درباره استقبال خرید خانواده ها از ۱۱ قلم تعیین شده هم گفت: در این 
دوره برنج با ۲۳.۶۷ درصد در صدر قرار دارد. حبوبات با ۲۳.۱۴ درصد، گوشت قرمز با ۱۶ 
درصد و گوشت سفید با ۷.۱۲ درصد در رتبه های بعدی قرار دارند.وی درباره تأمین برخی 
کمبودها که در فروشگاه ها وجود دارد، اظهار کرد: وزارت جهاد کشاورزی و وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در این طرح وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی را همراهی می کنند. ناظران 
میدانی این وزارتخانه ها طی رصدی که از فروشگاه های تحت پوشش طرح انجام می دهند 
اگر کمبودی در فروشگاهی مشاهده شود گزارش شده و به سرعت مایحتاج تأمین می شود.

شــارژ کالابرگ ادامه دارد؟یکی از ســوال های متداولی که این روزها با توجه به مشکلات 
معیشــتی که مردم دارند، پرسش می شود این است که شــارژ کالابرگ ادامه دارد؟احمد 
میدری، وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در گفتگویی عنوان کرد، اولویت پرداخت برای 
دهک های اول تا سوم است. شــارژ کالابرگ برای سایر دهک ها در حال رایزنی است.وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به قانون بودجه عنوان کرد، در بودجه امسال، حذف ۳ 
دهک و اختصاص درآمد این بخش به طرح کالابرگ دیده شــده است.وی افزود، اطلاعات 
به روز شده و وضعیت کسانی که در ۳ دهک بالایی جامعه قرار دارند مشخص شده است. 
حذف یارانه آنها به سرپرست خانوار اعلام می شود. در صورت اعتراض موضوع مورد بررسی 
دوباره قرار گرفته و یارانه این ۳ دهک حذف می شــود.وی گفت، جمعیت این ۳ دهک بالا 
)هشتم، نهم و دهم( ۱۸ میلیون نفر بوده که بعد از حذف یارانه نقدی ۳۰۰ هزار تومانی آنها 
که بخشی سال گذشته حذف شدند، درآمدی بالغ بر ۵ هزار میلیارد تومان )همت( می شود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد، این ۵ همت منابع مالی شارژ کالابرگ ۳ دهک 
اول جامعه را تأمین می کند.

ظرفیت ۱۲ میلیارد دلاری صادرات ایران به 
اوراسیا بازار 

اتحادیه اقتصادی اوراســیا در ســال ۲۰۲۴ بیش از ۳۱۱ میلیارد دلار واردات 
داشــته و ایران حداقل ۱۲ میلیــارد دلار ظرفیت صادراتی بــه این بازار دارد.
بــه گزارش خبرگزاری مهر، موافقتنامه تجــارت آزاد ایران با اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا از ۲۵ اردیبهشت ماه اجرایی شد و مطابق با آن ۸۷ درصد کالاها مشمول 
حذف تعرفه شدند و به نظر می رسد این سند  از مهم ترین موافقتنامه های تجاری 
ایران اســت که بیشــترین اثرگذاری بر تجارت را می توان از آن انتظار داشت.
دبیرخانه موافقتنامه تجارت آزاد ایران و اوراسیا اهم اقدامات صورت گرفته در 
چارچوب اجرای موافقتنامه ذکر شده را ارائه داد که به شرح زیر است.اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا بالغ بر ۳۱۱ میلیارد و ۲ میلیون دلار در سال ۲۰۲۴ از جهان 
واردات داشــته است. مقایســه توانمندی های صادراتی فعلی ایران در بازار آن 
اتحادیه بیانگر وجــود حداقل ۱۲ میلیارد دلار پتانســیل صادراتی ایران به آن 
اتحادیه اســت که ظرفیت بســیار بزرگی برای تقاضای کالاهای تولیدی ایران 
محســوب می شــود. با توجه به حذف تعرفه ۸۷ درصد کالاها پیش بینی می شود 
کالاهــای ایرانی از قدرت رقابتی بســیار بالاتری نســبت بــه کالاهای خارجی 
مشــابه در بازارهای کشورهای هدف برخوردار شده و به توسعه صادرات ایران 
کمــک قابل توجهی کند.در حالی که با تلاش های ســال های اخیر ســهم ایران 
در بازار آن اتحادیه رو به رشــد بوده ولی تا رســیدن به سهم قابل قبول فاصله 
زیادی اســت؛ ضمن اینکه با ایجاد تجارت و افزایــش تولید صادرات محور به 
آن اتحادیــه پیش بینی رقم های بالاتر صادراتی را نیز می توان داشــت. این امر 
مســتلزم ایجاد زیرساخت های حمل و نقل مناســب، آگاهی بخشی به تجار برای 
اســتفاده از مزایای این موافقتنامه و همچنین تولید کالاهــای باکیفیت و مطابق 
ســلیقه بازارهای هدف و بازاریابی مناســب نیز اســت. نقش بخش خصوصی و 
اتاق های بازرگانی و صنایع تولیدی در اســتفاده از بســتر و شــرایطی که دولت 
)سازمان توســعه تجارت( فراهم کرده است، اساســی خواهد بود.در چارچوب 
موافقتنامه تجارت آزاد ایران و اوراســیا، کارگروه های متعددی در زمینه تسهیل 
تجارت فیمابین تشــکیل و به زودی جلســات آن با اتحادیه اقتصادی اوراســیا 
آغاز می شــود. این کارگروه ها در حوزه های تجارت کالا، همکاری های بخشــی، 
اســتانداردها، اقدامــات بهداشــتی و قرنطینه، همکاری هــای گمرکی و حمل و 
نقل و ترانزیت و… اســت.همچنین جهت توســعه همکاری هــای فیمابین، طرفین 

در ســطح کارشناســی در حال تدوین یک نقشه راه هســتند تا در اولین جلسه 
کمیته مشــترک ایران و اوراســیا که به زودی برگزار خواهد شد این نقشه راه 
همکاری فیمابین به امضا برســد.اهم اقدامات صورت گرفته در چارچوب اجرای 
موافقتنامه تجارت آزاد ایران و اوراســیا به این شــرح است:- تشکیل دبیرخانه 
موافقتنامه تجارت آزاد ایران و اوراســیا در سازمان توسعه تجارت ایران جهت 
ارتباط با کمیســیون اقتصادی اوراسیا و پیگیری امور مربوط به اجرای موافقتنامه 
تجارت آزاد و همکاری با آن اتحادیه- تشــکیل کارگروه های تخصصی مربوط 
به موافقتنامه در ســطح ملی با حضور نمایندگان کلیه دستگاه های اجرایی ذیربط 
در حوزه های تســهیل تجارت و همکاری گمرکی، اقدامات فنی )اســتانداردها(، 
اقدامات بهداشتی و بهداشت گیاهی، قواعد مبدا، حمل و نقل- تدارک برگزاری 
ســمینارهای آموزشی و اطلاع رســانی به بخش های دولتی و خصوصی در سطح 
تمامی اســتان های کشــور توسط ســازمان توســعه تجارت ایران و با همکاری 
اتاق های بازرگانی استان ها و دســتگاه های اجرایی ذیربط، )۱۰ همایش استانی 
و ۵ جلســه و همایش آموزشــی در دســتگاه های اجرایی طی دو ماه اردیبهشت 
و خرداد ســال جاری(- پیگیری مشــکلات تجار در زمینه بهره مندی از مزایای 
موافقتنامه- تبادل اطلاعات تجاری با طرف اوراســیایی در جهت تسهیل تجارت 
و شــفافیت در زمینــه قوانین و مقررات حــوزه تجارترصــد دوره ای آمارهای 
صادرات و واردات ایران و اوراســیا در چارچوب موافقتنامــه فیمابین به منظور 
ارزیابی عملکرد موافقتنامه- نظارت بر حســن اجــرای موافقتنامه تجارت آزاد 
ایران و اوراسیا توسط دستگاه های اجرایی و مراجع ذیربط کشورمان و برگزاری 
جلســات هماهنگی بین دســتگاهی شایان ذکر اســت، در حال حاضر اتاق های 
بازرگانی سراســر کشــور در حال صدور گواهی های مبدا مرتبــط به موافقتنامه 
تجارت آزاد ایران و اوراســیا با عنوان CT-۳ هستند و صادرکنندگان با مراجعه 
به اتاق های بازرگانی و همچنین ســایت مربوط بــه صدور گواهی مبدا می توانند 
اطلاعــات لازم را در این خصوص کســب کنند تا در صــادرات کالاهای ایرانی 
از مزایای موافقتنامه در گمرکات طرف های اوراســیا برخوردار شــوند. از سوی 
دیگر، گمرکات کشــور نیز با توجه به ابلاغیه های صادر شده مطابق موافقتنامه، 
امور مربوط به تســهیل تجارت ایران و اوراســیا و رفتار ترجیحی برای کالاهای 

اوراسیایی را به اجرا گذاشتند.

یک مقام مسئول با اشاره به اینکه، سهم ما در صادرات جهانی خدمات فنی و مهندسی اندک است، گفت: برای خدمات فنی و مهندسی، 
مجوزها و تسهیلات خاص در نظر گرفته شده است.به گزارش خبرگزاری مهر، سهراب سلیمی مدیرکل دفتر خدمات دانش بنیان و فنی 
مهندسی سازمان توسعه تجارت ایران در نشست هم اندیشی توسعه صادرات خدمات فنی و مهندسی و راهکارهای آن، معرفی کمیته ماده 
۱۹ و خدمات صندوق اظهار کرد: این کمیته به صادرکنندگانی که پیمانکار نیستند ولی خدمات تخصصی مانند حقوقی یا فناوری اطلاعات 
ارائه می دهند، توجه ویژه دارد.سلیمی با بیان اینکه مهندسان ایرانی توان انجام پروژه در سطح جهانی دارند، افزود: بیش از ۹۰۰ پروژه در پنج 
قاره توسط ایرانی ها اجرا شده که نشان دهنده توان مهندسی کشور است. با این حال، به دلیل تحریم و مشکلات بانکی، سهم ایران در صادرات 
جهانی ناچیز است.وی ادامه داد: با حذف جوایز صادراتی از سال ۱۳۹۰، حمایت ها کاهش یافت ولی فعالیت کمیته ادامه دارد.بر اساس اعلام 
سازمان توسعه تجارت ایران، سلیمی با اشاره به ساختار کمیته ماده ۱۹ بیان کرد: نمایندگان وزارتخانه های مرتبط مانند نفت، راه و خارجه 
در بررسی پروژه ها حضور دارند و رأی سازمان توسعه تجارت رأی ممتازی است. حضور نماینده انجمن صادرکنندگان خدمات مهندسی ایران 

نیز در ترکیب کمیته رسمی و قابل توجه است.

یک مقام مسئول از بهره برداری سومین حلقه چاه طرح حفاری چاه های درون میدانی پارس جنوبی خبر داد و گفت: با بهره برداری 
این چاه ظرفیت برداشت روزانه گاز پارس جنوبی ۱.۶ میلیون متر مکعب افزایش یافت.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شرکت 
نفت و گاز پارس، تورج دهقانی مدیر عامل شــرکت نفت و گاز پارس با اشــاره به پیشرفت عملیات اجرایی طرح حفاری چاه های 
درون میدانی میدان مشــترک پارس جنوبی اظهار کرد: سومین حلقه چاه این طرح در موقعیت سکوی SPD19A واقع در فاز 
۱۹ میدان پارس جنوبی به بهره برداری رسیده است.وی گفت: به این ترتیب تاکنون سه حلقه چاه طرح این فیل به صورت کامل به 
بهره برداری رسیده و در مجموع از محل اجرای این طرح، ۵.۱ میلیون مترمکعب در روز بر ظرفیت برداشت گاز پارس جنوبی افزوده 
شده است.مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس تصریح کرد: با توجه به پیشرفت عملیات بسته های کاری این طرح، در ماه های پیش 
رو نیز چاه های دیگری در مدار قرار می گیرند.بر اساس این گزارش، طرح حفاری چاه های درون میدانی پارس جنوبی با حفاری ۳۵ 
حلقه چاه جدید در ۱۷ سکوی گازی موجود در میدان اجرا می شود و با تکمیل و بهره برداری کامل این طرح، برداشت گاز میدان 

پارس جنوبی روزانه ۳۶ میلیون مترمکعب افزایش می یابد.

مجوزها و تسهیلات خاص برای ارتقای سهم ایران در صادرات 
خدمات مهندسی

ظرفیت برداشت گاز پارس جنوبی افزایش یافت
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رییس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی گفت: 
راه اندازی شــرکت های دانش بنیان چند ملیتی با کشورهای عضو 
پیمان های بریکس، اکو و شــانگهای در دستور کار معاونت علمی 
قرار دارد.امیرحسین میرآبادی در گفت و گو با خبرنگار مهر، با اعلام 
این خبر که راه اندازی »شــرکت های دانش بنیان چند ملیتی« در 
دســتور کار معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری قرار دارد، درباره جزئیــات این طرح توضیح داد و گفت: 
یکــی از رویکردها در حوزه تعاملات بین الملل ایجاد مجموعه های 
مشــترک با کشورهای دیگر است. از سوی دیگر شرکت های دانش 
بنیان به ویژه شــرکت های بزرگ که تجربــه صادراتی دارند، علاقه 
مند به پایگاه های خارج از کشــور برای استفاده از مزایای آن کشور 
هستند.رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی 
ریاســت جمهوری ضمن اشاره به اینکه اگر ذیل پیمان های بلوکی 
مثل پیمان بریکس، شــانگهای و اکو اقدامی انجام شود، مزایای آن 
برای همه کشورهای عضو این پیمان ها در نظر گرفته می شود، افزود: 
رویکردی که در دســتور کار است این است که بتوانیم با استفاده از 
ظرفیت شــرکت های دانش بنیان و در همکاری با کشورهای عضو 
در پیمان های نام برده، مثلًا فضای تولید مشــترک ایجاد شــود و 
یا حتی استانداردهای مشــترکی تعریف شود که در ثبت داروها و 
تجهیزات پزشــکی استانداردهای طرفین مورد قبول یکدیگر باشد.
میرآبادی خاطرنشان کرد: تحقق این موضوعات، مستلزم این است 
که کار به صورت مشترک تعریف شود و شرکت های ایرانی بتوانند با 
شرکای خود در خارج از ایران مجموعه های مشترکی تعریف کنند 
که به این مجموعه ها، شــرکت های چند ملیتی گفته می شود که 
نه متعلق به ایران اســت و نه متعلق به کشــور طرف مقابل.وی با 
بیان این مطلب که با ایجاد این مجموعه های مشــترک، کشــورها 
می تواننــد از مزایایی که این پیمان ها فراهــم می کنند، بهره مند 
شوند، گفت: مثلًا برخی از شرکت های چندملیتی می توانند فرصت 
استفاده از معافیت ها، تخفیف های گمرکی و یا تعرفه های ترجیحی 
را ایجاد کنند که اینها مواردی اســت که حتماً باید شرکت متعلق 
به یک کشور نباشــد و از ظرفیت سایر کشورها نیز استفاده کنند.
رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی ریاست 
جمهوری بیان کرد: برخی کشورها نیز مزایای ویژه ای را برای تولید 
در کشورشــان در نظر گرفته اند که می شود بخشی از تولید را در 
ایران با استفاده از امکانات شرکت های دانش بنیان ایرانی ایجاد کرد 
و بخش دیگری به صورت مشترک در محیط آن کشورها انجام داد.
میرآبادی افزود: از طرفی تولید در یک کشور مزیت هایی برای یک 
منطقه دارد به طور مثال در منطقه آسیای میانه پیمان هایی دارند 
و برای کشــورهای همســایه و یا منطقه خودشان یک امتیازاتی را 
قائل شده اند و اگر تولیدی در آن منطقه انجام شود، سایر کشورها 
نیز می توانند از آن مزیت ها اســتفاده کند. این فضایی است که در 
میان شرکت های دانش بنیان به ویژه در حوزه صادرات و راهکارهای 
جدید در توسعه صادرات شکل گرفته است. شرکت ها در جهت اقدام 
در این حوزه در خواســت هایی را از معاونت علمی و مرکز تعاملات 
دارند.وی ضمن بیان این مطلب که در حال حاضر شرکت های چند 
ملیتی که یک ســمت آن شرکت های ایرانی باشــد وجود دارد اما 
محدود بوده و شرکت ها شخصاً اقدام به این کار کرده اند، گفت: این 
اقدامی که در دستور کار معاونت علمی قرار گرفته یک اقدام از سوی 
دولت ایران و در مذاکرات رسمی با سایر دولت ها توافق خواهد شد. 
مثلًا معاونت علمی قرار است با ازبکستان یک پارک مشترک علم و 
فناوری راه اندازی کند که در این شــرایط شرکت های دانش بنیان 
ایرانی در آنجا مســتقر می شود و این پارک فضایی را برای تشکیل 
شرکت هایی با شرکای خارجی از ازبکستان، قرقیزستان و قزاقستان 

و … ایجاد می کند.

راه اندازی شرکتهای دانش بنیان 
چندملیتی با کشورهای عضو 

بریکس و اکو

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

فردوسی شاعر بلند آوازه ایران!!

معرفی مگان RS اولتیمه، آخرین محصول رنو اسپرت
مگان RS اولتیمه به عنوان آخرین محصول رنو اسپرت با پیشرانهٔ ۳۰۰ اسب بخاری و ویژگی های خاص معرفی شده و تنها ۱۹۷۶ 
دستگاه از آن ساخته می شود. این آخرین محصول رنو اسپرت است. مگان RS اولتیمه )Ultime( که در نمایشگاه خودروی توکیو 
۲۰۲۳ رونمایی شده، خودرویی برای خداحافظی با مدل های RS رنو خواهد بود زیرا محصولات اسپرت آیندهٔ این برند فرانسوی 
با برند آلپین عرضه خواهند شد. مگان RS اولتیمه که بر اساس مدل تروفی شکل گرفته و تغییراتی ظاهری را تجربه کرده است، 
در تنها ۱۹۷۶ دســتگاه ساخته خواهد شد که ادای احترامی به سال تأســیس رنو اسپرت است. این هاچ بک داغ تولید محدود 
که در رنگ های مشکی، سفید، زرد و نارنجی ارائه می شود، از گرافیک مشکی مات روی درهای جلو، کاپوت، سقف و سپر عقب 
بهره می برد. علاوه بر این، روی سپر جلو نوشتهٔ ULTIME نقش بسته و دستگیرهٔ درها، آینه های جانبی، قاب پنجره ها، دیفیوزر، 
رینگ ها و لوگوها نیز به رنگ مشــکی درآمده اند. دیگر ویژگی های مگان RS شامل گلگیرهای پهن تر و سر اگزوز مرکزی هم در 

این نسخهٔ ویژه دیده می شوند.

فرعون؛ قاتل بزرگان
محمد صلاح با گلی که در دیدار برابر آرسنال به ثمر رساند دو رکورد جدید را به ثبت رساند.به گزارش ایسنا و به نقل از اسپورت 
در حســاس ترین و جذاب ترین بازی هفته هجدهم رقابت های لیگ برتر انگلیس، دو تیم آرسنال و لیورپول در آنفیلد به مصاف 
هم رفتند.این بازی برنده نداشت و در نهایت با تساوی یک بر یک به پایان رسید.تک گل لیورپول را در این بازی محمد صلاح به 
ثمر رساند. او لقب قاتل تیم های بزرگ را در انگلیس یدک می کشد.شبکه آماری اوپتا اعلام کرد که محمد صلاح تنها بازیکن در 
تاریخ است که توانسته برابر تیم های بزرگ منچستر سیتی، منچستر یونایتد و آرسنال ۱۰ گل یا بیش تر از ۱۰ گل به ثمر رساند.
محمد صلاح با گلی که در آنفیلد به ثمر رساند به تاثیر گذارترین بازیکن تاریخ لیورپول در آنفیلد هم تبدیل شد به طوری که او 
روی ۱۲۱ گل در ورزشگاه خانگی لیورپول تاثیر داشته است.پیش از این استیون جرارد با تاثیرگذاری روی ۱۲۰ گل در آنفیلد 
رکورددار بود که فرعون مصری توانست این رکورد را هم به نام خود به ثبت برساند.در جدول رده بندی لیگ جزیره آرسنال با ۴۰ 

امتیاز در صدر قرار دارد و تیم های لیورپول و استون ویلا هم با ۳۹ امتیاز در رده های دوم و سوم قرار دارند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب شنبه گلوریا
داســتان های اسپانیایی موجود در کتاب شنبه گلوریا 
ســاده و متنوع هســتند و هر خواننــده ای می تواند 
از خوانــدن آن ها لذت ببــرد. ماریو بندتــی درباره 
داســتان کوتاه، زمانی گفته بود: »ما گوشه ی دنجی 
از قاره ی امریکاییم که در آن نه نفت پیدا می شــود، 
نه سرخپوســت، نه ماده  ی معدنی، نه آتشفشان و نه 
حتی ارتشی که کودتا کند. ما کشور کوچک داستان 
کوتاهیم.« ماریو بندتــی که پدر و مادرش مهاجرانی 
ایتالیایی بودند در سال ۱۹۲۰ در اروگوئه به دنیا آمد. 
از همان کودکی شــیفته ادبیات بود و در سال ۱۹۴۵ 
اولین کتابش را منتشر کرد. او در سال ۱۹۶۰ به انتشار 
رمان »وقفه« به شــهرت بین المللی رسید. آثار ماریو 
بندتی را آینه ی تمام نمای تحولات سیاسی اروگوئه می دانند که بعد از کودتای ۱۹۷۳ ممنوع شد. 
بندتی به ناچار از وطن رفت اما همچنان از قلم خود بهره برد تا اتفاقات امریکای لاتین را محکوم 
کند و درک بهتری از این رخدادها به مخاطبان ارائه دهد. پس از بازگشــت دموکراسی، بندتی به 
وطن برگشــت و نهایتاً در سال ۲۰۰۹ درگذشت. دولت اروگوئه روز مرگ ماریو بندتی را روز ملی 
بزرگداشت او در ادبیات امریکای لاتین نامید. داستان های کتاب شنبه گلوریا موضوعات مختلفی را 
شامل می شود: از موضوعات سیاسی گرفته تا موضوعات عاشقانه. اما شاید بتوان گفت نقطه مشترک 
در میان همه آن ها »مردم عادی« اســت. مردمی که به نظر می رسد در حاشیه قرار دارند و کسی 
توجه ای به آن ها ندارد. مثلا یک کارمند، پسربچه ای هفت ساله در یک خانواده معمولی، مردی که 

زنش به او خیانت می کند، پسری معمولی که یک منِ دیگر دارد و...

کریستوفر نولان
سال های فعالیت: ۱۹۸۹ تاکنون فیلم های قابل توجه: 
 The( شوالیه ی تاریکی برمی خیزد ،)Inception( تلقین
Dark Knight Rises(، دانکــرک )Dunkirk(هنگامی که 
یک کارگردان به دنیای فیلم  های دنباله دار یا ســریالی 
قدم می گذارد، به خصوص با موفقیت کریستوفر نولان 
با سه گانه ی شوالیه ی تاریکی، به ندرت جرأت تکرار آن 
را دارد. اما اگر نولان در دهه ی گذشــته چیزی را ثابت 
کرده باشــد، این است که می تواند مخاطبان زیادی را 
به ایده های بزرگ علاقه مند کند. پس از پایان دوره ی 
بتمن با شوالیه ی تاریکی که بسیار به یاد ماندنی است ، 
به نظر می رســد که او بیــش از هر زمان دیگری برای 
گفتن داستان های اصیل ســرمایه گذاری کرده است.
مفاهیم سرنوشت ساز و ساختارهای بدیع داستانی که 
 )The Prestige( »و »پرســتیژ )Memento( »نولان نام خود را با فیلم های قبل ترش مانند »یادگاری
بر ســر زبان ها آورد، با موفقیت در ســطح فیلم سینمایی »تلقین« ۲۰۱۰ آغاز شد. گرچه نولان با 
تراژدی فضانورد سال ۲۰۱۴ با نام »میان ستاره ای« )Interstellar(، اولین فیلم او که به نظر می رسید 
تحت فشــار جاه طلبی خود قرار گرفت، دســت و پنجه نرم می کند، اما او با بهترین کار خود تا به 
امــروز، یعنی »دانکرک«  ۲۰۱۷ حرف های زیادی برای گفتن دارد.»دانکرک« فیلم ۱۰۶ دقیقه ای 
نسبتا فشرده ای است که به صورت تعجب آوری تقریبا یک ساعت از چند فیلم آخر نولان کوتاه تر 
بود، چون دیگر کارگردانان لیست A اغلب با فیلم های سه ساعته جنگ را به تصویر کشیدند. نولان 
بــا تمرکز بر یک لحظه ی مهم در جنگ جهانی دوم )تخلیه ی دانکرک در ســال ۱۹۴۰( و روایت 
داستان در خشکی، صحنه هایی از دریا و آسمان با دیالوگ های نسبتا کم، توانایی خود را در زمینه ی 
اصول فیلم سازی نشان داد. اما با پایان یافتن فیلم سفر به زمان »انگاشته« )Tenet( در اواخر امسال، 

مشخص است که کار کریستوفر نولان با داستان علمی-تخیلی به پایان نرسیده است.

فرهنگ

عضو هیات علمی گــروه مطالعات آینده نگر مؤسســه مطالعات 
فرهنگی گفت: امروز هوش مصنوعی مرگ تئوری ها را رقم می زند. 
تعالی بخشــیدن به تصمیم گیری به منزله پیش بینی براســاس 
تجزیه و تحیل داده هاســت. به گزارش خبرگزاری مهر، نشست 
»هم اندیشــی علوم انسانی؛ از چیســتی تا کارکردها« پنجشنبه 
۲۳ آذر بــا حضور جمعی از مدیــران و پژوهش گران حوزه علوم 
انسانی در مرکز آفرینش های فرهنگی هنری کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان برگزار شد.سیدمحمد حسینی مقدم، استادیار 
و عضو هیئت علمی گروه مطالعات آینده نگر مؤسســه مطالعات 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم تحقیقات و فناوری در این برنامه 
به نسبت هوش مصنوعی و علوم انسانی پرداخت و گفت: یکی از 
دغدغه هــای ما پرداختن به اتفاق هایی اســت که در حوزه علم و 
فرهنگ رخ می دهد. عمر علوم انســانی و معارف به درازای تاریخ 
ایران می رسد و از آن حوزه هایی است که خود من شخصاً دوست 
دارم، چرا که علوم انسانی ما در طراز جهان مطرح است.وی ادامه داد: ۱۰ دانشگاه برتر در حوزه علوم انسانی جهان 
مطرح هســتند که آمریکا و انگلیس در این میان نقش اساسی دارند و دانشگاه هایی مانند استنفورد و ماساچوست 
که شهرتشــان به فناوری برمی گردد، در حال حاضر جزو برترین دانشــگاه های علوم انســانی هستند. در انگلیس، 
صنعت آموزش عالی یکی از مهم ترین صنایع را به خود اختصاص داده اســت و مطرح می کند که چرا علوم انسانی 
امروز حائز اهمیت شده است.این استادیار دانشگاه گفت: در کشورهای توسعه یافته برنامه ریزی جدی در این حوزه 
دارند، اما تحول در آن شــامل یکســری از فعالیت ها بوده اســت از جمله آموزش و یکسری منابع بوده است مانند 
سرفصل های آموزشی، برند و داده ها… دانشگاهی می تواند حرفی برای گفتن داشته باشد که کلان داده های بزرگ را 
در اختیار داشته باشد. آموزش و پژوهش از جمله ارزش هایی بوده است که علوم انسانی در اختیار دارد، اینکه روح 
و وجدان جامعه شده است یا نه. از سوی دیگر مطرح است که علوم انسانی با جامعه ارتباط برقرار کند یا نه. یا حتی 

مشتری های علوم انسانی چه کسانی هستند.

هوش مصنوعی مرگ تئوری ها را رقم 
می زند
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سالواتوره اسکیلاچی، ستاره سابق تیم ملی ایتالیا و آقای گل جام جهانی ۱۹۹۰، در ۵۹ سالگی درگذشت.به گزارش ایسنا، سالواتوره اسکیلاچی، نماد فوتبال 
ایتالیا و عضو سابق یوونتوس، اینتر و تیم ملی ایتالیا بود. او در ۱۲۰ بازی در سری آ ۳۷ گل به ثمر رساند و همچنین دو بار قهرمان جام یوفا شد.اسکیلاچی 
همچنین در جام جهانی ۱۹۹۰ که در کشورش برگزار شد، کفش طلایی را به دست آورد. او در آن جام شش گل به ثمر رساند. »توتو« در ۵۹ سالگی پس 

از مدت ها مبارزه با سرطان روده درگذشت. او آقای گل و بهترین بازیکن جام جهانی ۱۹۹۰ شناخته شد.

درگذشت بهترین بازیکن جام جهانی ۱۹۹۰

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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جایگزینی سرشناس برای وینیسیوس
رئال مادرید برای جایگزینی وینیسیوس جونیور روی ستاره نروژی منچسترسیتی دست گذاشته است.به گزارش ایسنا، وینیسیوس با باشگاه 
رئال مادرید برای تمدید قراردادش با مشکل روبه رو شده است. هرچند این مهاجم برزیلی بارها تاکید کرده رویایش ماندن در رئال مادرید است 
اما بر سر دستمزدش با فلورنتینو پرس مشکل پیدا کرده است.رادیو کادنا سر در جدیدترین خبر از این مهاجم سرشناس اعلام کرد که او هنوز 
با باشگاه رئال مادرید بر سر تمدیدکردن قراردادش به توافق نرسیده و این موضوع باعث شده است تا احتمال جدایی اش زیاد باشد.گزارش ها 

حاکی است که وینیسیوس درخواست حقوق سالانه ۳۰ میلیون یورو را دارد که مدیریت باشگاه رئال با این درخواست شدیدا مخالف است.


